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A több éves folyamat új sza-
kaszába lépett. A 2008-ban
Nagy Béla, a TVCS Nonpro-
fit Kft ügy vezetője által kez-
deményezett beruházás ter-
vezési szakasza idén tavasszal
befejeződött. Elkészültek a
kiviteli tervek, megszereztük
a szükséges engedélyeket, tu-
lajdonosi hozzájárulásokat. A
második fordulós pályázatot
is beadtuk, az értékelésére
azonban hosszú hónapokat
kellett várnunk. Végül május
26-án adta ki a Közreműködő Szerve-
zet (Környezetvédelmi Fejlesztési Igaz -
ga tó ság, 2011. július 1-től: Energiahaté -
kony sági, Kör nyezetvédel mi és Ener -

gia Információs Ügynökség Nonpro fit
Kft) a támogatói levelet, mely szerint a
Társulás 83,455275 %-os, közel nettó 1,6
milliárd forint támogatást nyert a

szennyvíztisztító telep bővítésére
és korszerűsítésére. A második
fordulós Támogatási Szerződést
július 29-én írta alá a Tököl és
Térsége Szennyvíztisztító Önkor-
mányzati Társulás részéről Hoff-
man Pál elnök, az Ener gia -
hatékonysá gi, Kör nye zet vé delmi
és Energia Információs Ügy -
nökség Nonprofit Kft részéről
Lasch Tímea ügyvezető. A Tá-
mogatási Szer ző dés megkötését
követően hozzá is kezdtünk a

közbeszerzések
lefolytatásához.
Az eljárások je -
len leg folyamat-
ban van nak.

A kivitelezési
munkálatok szá-
mításaink sze-
rint jövő év ben
kezdődhetnek.
A Tö  köl, Sziget -
ha lom, Halász telek, Szi get új falu és
Sziget csép települések szenny vizét fo-
gadó telep jelenleg túlterhelt. A pro-
jekt során napi kapacitása 5000 m³-ről
7500 m³-re fog növekedni, de emellett
a tisztítás tech no ló giá ját is szükséges
fejleszteni. A fizikai tisz títás kapacitása
növekedni fog, az eddig alkalmazott bi-
ológiai tisztítási folyamat pedig kiegé-
szül egy anaerob mikroorganizmus
kultúrával. A jelenleg meglévő meden-
céket átalakítjuk, és ezeken kívül újak
is épülnek. A telep infrastruktúrája is
megújul, illetve új kezelőépület is épül.

A projekttel kapcsolatos fontosabb
ese ményeket a Társulás megújult hon -
lapján, a www.tokolszennyviz.hu ol da -
lon is nyomon követhetik.

Kiss Atilla

Hoffman Pál polgármester, a Tököl és Térsége Szennyvíztisztító Önkormányzati Tár-
sulás elnöke és az Energiahatékonysági, Környezetvédelmi és Energia Információs
Ügy nökség Nonprofit Kft. ügyvezetője aláírták a Tököl, Szigethalom és Halásztelek
által közösen vállalt szennyvíztisztító bővítési projekt 2. fordulós Támogatási Szerző-
dését. Az 1,9 milliárd Ft becsült összegű korszerűsítés során a szennyvíztisztító telep

kapacitása napi 2500 m³-el bővül, s közel 40 ezer lakos életkörülményeit javítja. Saját forrásként 347 millió Ft vál-
lalására került sor, melyet kezdetben hitelből biztosítanak a települések, később a kapacitás értékesítésből származó
bevételekből kívánják a hitelt kifizetni.

KÖZÖS SIKER
Hoffman Pál aláírta az 1,6 milliárd Ft-os

támogatásról szóló szerződést
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Értelmes áldozatvállalás, látványos fejlődés
Beszélgetés Hoffman Pállal

Komoly médiaérdeklődést, médianyilvánosságot is kapott egy
esemény. Tököl életében óriási dolog, hogy ilyen mértékű, nagy-
ságrendű fejlesztésre kerül sor a város életében. Képek, kiadvá-
nyok, sajtóanyagok mutatják meg, hogy a mostani állapotból hova
akar eljutni a város ezzel a fejlesztéssel. Erről kérdeztük Hoffman
Pál polgármestert.

Óriási lehetőség adódott a város számára. Átléptük a tízezres la-
kosságszámot, így a kisléptékű városközpont rehabilitációs pályázat
helyett, lehetőség nyílt arra, hogy az egymilliárd forintos összeget cé-
lozzuk meg az elnyerhető pályázati támogatásban. Bravúros munká-
val, pályázati szakemberek, hivatali dolgozók, és a képviselő-testület
tagjai közös munkája nyomán sikerült a pályázatot az első fordulóra
elkészíteni, s a második fordulóban sikerre vinni. 723 millió forintos
pályázati forrást tudunk felhasználni, és ehhez mintegy 263 millió
forintos saját forrást kell biztosítanunk. Óriási lehetőség és esély ez
a fejlesztés. Korábban 300 millió forintos uszodaépítés, több százmil-
lió forintos útépítés mellé mindig tudtunk saját forrást biztosítani.
Most olyan helyzetben vagyunk, hogy a saját forrás előteremtése a
költségvetésből már nem lehetséges. A mai viszonyok között már az
is pozitívum, hogy a település hitelképes, megtörtént a szerződéskö-
tés, így ennek a forrásnak a biztosítása sikeresen megvalósult.

A közeljövő városi tervei azok, amelyeket most megismerünk. Mi
Tökölön mindig is hosszú távban gondolkodtunk, eddig azokat a vá-
gyainkat, álmainkat valósítottuk meg, amelyeket 1990-ben mertünk
megfogalmazni, megálmodni. A képviselő-testület már most tudja,
hogy a tököliek milyen városban szeretnének élni 2030-ban, és meg-
vannak a hosszú távú fejlesztési terveink erre az időszakra. Ebben a
tudatos városfejlesztési folyamatban összevont, koncentrált esély és
lehetőség a városközpont-fejlesztés megvalósítása. 

Miért van rá szükség, és miért pont ott, ahol megvalósul?
Fejlesztési források pályázati úton szerezhetők. Most városközpont

rehabilitációra volt kiírás. Vannak városrészek, amelyeket nem érint
ez a fejlesztés, de érthetővé kell tenni az ott élők számára, hogy ter-
mészetesen tudjuk, hogy nekik mi a fontos, náluk milyen fejlesztések
szükségesek. 

A város gazdasági programja, az Integrált Városfejlesztési Stratégia
az alapja annak, hogy a Pesti úti, Északi kertváros, Déli kertváros
(Szadova), Keleti (Ledina) vegyes, és Kis-Duna menti városrészben
ugyanolyan mélységben valósuljanak meg fejlesztések, mint Tököl –
központ városrészben.

A városközpont fejlesztése mellett készül két másik városrész fej-
lesztési anyaga, Akcióterületi Terve. Jövőre meglesz minden városrész
Akcióterületi Terve, ami ugyanilyen szintű fejlesztést tesz lehetővé,
mint amit most a városközpontban megvalósítunk. A munkálatokat
ezeken a területeken is elkezdjük, ha pályázati vagy saját forrást tu-
dunk a fejlesztésekre biztosítani. 

Látni kell, hogy az 1 milliárd Ft, 6-8 év fejlesztéseinek előrehozott
megvalósítását jelenti. Jó érzés megtapasztalni, hogy az emberek el-
fogadják, hogy ismerjük a gondjaikat, s ha van pályázati lehetőség
vagy saját forrás, akkor ezeken a területeken is akarunk fejlesztéseket.
A városnak érdeke, hogy minden pályázati lehetőséget kihasználjunk,
ezért most ebben a projektben a városközpont kerül korszerűsítésre.

Tökölön nincs igazán olyan központi hely, központi tér, mint ami
a hagyományos mezővárosokban található. Mi egy „városszéli” vá-
rosközponttal rendelkezünk, a település szélén van a városmag. Szak-
rális központ az Árpád-kori templom, mely köré épülve alakult ki a
település, a község. Ebből természetesen nőtt a város. Tökölt nem
íróasztal mellett tervezték. Ez nem hátrány, hanem előny. Ebben a
projektben sem egy központi tér megújításáról beszélünk, hanem
arról, hogy ehhez a szakrális térhez, ami a templom környéke, ho-
gyan kapcsolódik, és innen kiindulva hogyan valósul meg annak a
várostengelynek a fejlesztése, amelyet mindannyian használunk. Ez
nem főtér projekt. A templom mellett szerves egységben vannak az
emlékhelyeink, és van a város világi központja, ahol - régebben az
iskola is volt -, most a Polgármesteri Hivatal, Okmányiroda, Gyám-
hivatal, Igazgatási Iroda, Rendőrőrs, Védőnői Szolgálat, és a város-
üzemeltetés intézménye találhatóak. Ez a magja, kiindulási pontja a
városnak.

Vannak tisztázatlan funkciók az érintett területen, például a Piac
tér környékén. Betonfelületek nőttek, csökkentek a zöldfelületek, el-
használódtak közlekedési helyszínek, leromlottak intézmények, hasz-
nálaton kívül kerültek épületek, mint a régi iskola, vagy a Piac tér
melletti romos ház.

Elszigetelődtek egymástól területek, nem alakult ki magától ter-
mészetes megközelítési lehetőség, ami ahhoz, hogy ez a terület új
életre keljen szükséges lenne. Mindez a közösségi használatot, és a
szolgáltatási színvonalat is befolyásolta, mert ezen a területen fellen-
dülőben van a város üzleti élete, s ellátások, szolgáltatások is bonyo-
lódnak.

Nagyon élvezetes volt az a munka, melyben dolgoztunk. Valódi kö-
zösségi tervezési folyamat volt, ami épített bennünket, és építette a
velünk dolgozó civil közösségeket. 

Ez a folyamat csak erősödni fog, mert a vá-
rosközpontban a változásokat meg fogják ta-
pasztalni az emberek, és erősödő nyomást fo-
gunk tapasztalni a többi városrészben élők-
től, hogy náluk is történjenek fejlesztések.

Hoznak-e új lehetőségeket a közösség szem-
pontjából az új helyszínek?

Igen, mert lesz egy új piac és kávézó a
Piac tér környékén, és teljesen megváltozik
a Hősök tere, Millenniumi Park, Katolikus
templom, valamint a Református templom,
Mester utca, Fő utca, Piac tér kapcsolatá-
ban. Lesz egy gyönyörű új park a régi álta-
lános iskola helyén. A különböző helyszí-
neknek megújuló szerepe lesz. Lesznek kor-
zóink, kialakulnak új térrendszerek,
útszakaszok, amelyeket nem csak arra fog-
nak használni, mint eddig. 

A város sokat fog változni. Várhatóan a tö-
köliek életminősége javulni fog. A turizmus
a fejlesztés nyomán élénkül, ami a Csepel-
sziget egészére megfogalmazható. Amit már
most tapasztalunk ebből az a kerékpáros tu-
rizmus élénkülése.
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A kerékpárosok számára tovább bővülnek a lehetőségek. Megpi-
henhetnek a városba komppal, HÉV-vel érkezők, és még mielőtt to-
vább mennek a taksonyi-varsányi hídon, vagy bemennek a tököli
parkerdőbe, a kis-dunai területekre, megismerkedhetnek velünk, el-
tölthetnek néhány órát a városban.

Célunk, hogy Tököl európai kisvárosi arculatúvá váljon, és ennek
eléréséhez nagyon-nagy lépést teszünk.

Nem volt egyszerű a tervezők feladata. Az elmúlt húsz év arról
szólt, hogy nyitottak vagyunk az itt élők igényeire. Ezeket az igényeket
rendszerbe tudjuk foglalni, ki tudjuk elégíteni, mert pénzt terem-
tünk hozzá, költségvetési, vagy más forrást biztosítunk. 

Nem volt egyszerű feladat az igények begyűjtése sem, a tervezők
feladata sem, mert az a tengely, amelyen a felújítás zajlik nem egy
egységes terület. 

Teljesen más megközelítést igényelt a katolikus templomhoz kap-
csolódó fejlesztés, korszerűsítés, a régi iskola helyszíne, és teljesen
más megközelítést kívánt a sportcsarnok és az általános iskola együt-
tese, de akár a Piac tér is, mert ott megint más igények jelentkeznek 

Nem azonosak az igények, ezzel együtt olyan terveket kellett készí-
teni, ami egységes gondolatiságot közvetít. Olyat, ami mutatja a tu-
datos városfejlesztést, mutatja a közös tervezési folyamatot. Több
mint 10 helyszínen változik meg a környezet, és vele a használati le-
hetőségek. Az iskola és Sportcsarnok esetében erősödni, javulni fog-
nak az egészséges életre nevelés körülményei. A Művelődési Központ
és Könyvtár átalakítása új rendezvényi helyszíneket teremt. Kultu-
ráltabbak lesznek a körülmények, inspirálnak az intézményben, vagy
a kapcsolódó rendezvényeken való részvételre. Művelődésre, kikap-
csolódásra invitálja a tökölieket. Nagy az igény a közigazgatási-köz-
funkciók javítása iránt. Óriási változásokat és költségmegtakarítást
fog hozni a Polgármesteri Hivatal, a GAMESZ épület, a Gyámhivatal,
Okmányiroda, és a régi általános iskolában működő közigazgatási
épületek átépítése, korszerűsítése. Javítjuk az üzleti élet feltételeit. Ez
elsősorban új piacteret jelent, s a piactérhez kapcsolódó üzleti szol-
gáltatásokat. Ebbe a gondolatiságba belefér az egyházi és történelmi
hagyaték megőrzése is. Bízunk benne, hogy a megvalósulásban is
örömét leli a város.

A hagyományos értelemben vett városközpont olyan hely, ahol az
emberek össze tudnak futni, el tudnak intézni mindent.
A városközponti tengelyben, minden - ami egy valódi városközpont-
ban lehetőség és adottság - elérhető lesz és megvalósul. Az emberek
találkozhatnak vásárlás közben, sétálhatnak családtagjaikkal, ki tud-

ják vinni a gye-
rekeket a játszó-
térre. A fiatalok
használhatják
az extrém ját-
szóteret, a foci-
pályát. A város-
tengelyen zajlik
Tököl közösségi
élete, és a város-
részek ezekhez
a területekhez
kapcsolódnak. 

A városrészek
tervezésénél tel-
jesen más fel-
adat a volt orosz
lakótelep, mást

jelent a BV lakótelep, és teljesen mást jelent a Keleti városrész prob-
lémáinak, igényeinek az összegyűjtése, megoldása. Azzal, hogy a vá-
rosközpont fejlesztés megvalósul, az elszántság még inkább erősödik
bennünk – meg az igény – arra, hogy a város többi helye is korszerű-
södjön. 

Ez a rehabilitáció úgy valósul meg, hogy nem csak megújít, hanem
látványossá tesz. Ez a korszerűsítés és újjáépítés azt jelenti, hogy a vá-
rosközpont látványossá válik. Tököl európai kisváros lesz.

Összefoglalhatók-e röviden a fejlesztések?
Igen. A legnagyobb, leglátványosabb változás a templomnál lesz.

Ha Ráckevéről, Szigetcsépről jövünk be Tökölre, akkor az lesz lát-
ható, hogy lebontjuk a támfalat a 48-as emlékmű előtt, lesüllyesztjük

az emlékművet a templomkereszt magasságába, és díszlépcsősorral
kinyílik a terület az emlékmű előtt. Lebontjuk a régi iskolaépületet,
és az emlékmű körül park alakul ki. Lebontjuk a templomkerítést,
látványos burkolt felületek alakulnak ki a templomfeljárónál és a
templom körül. A révhez vezető úton építünk egy 22 férőhelyes par-
kolót a gátig. A templom mögött az új parkoló lesz, de lesznek ját-
szóterek, parkosítjuk a területet.

Nem csak önkormányzati tulajdont érint ez a fejlesztés, együtt kel-
lett működnünk a Közlekedésfejlesztési Koordinációs Központtal,
van konzorciumi szerződésünk a Tököli Római Katolikus Egyház-
községgel, de együttműködést kellett kialakítani az állomás környé-
kén a BKV-val is. Tudjuk, hogy mennyi minden buktatót jelentettek
ezek, és néha valóban bravúros volt egy-egy engedély beszerzése ha-
táridőre, a szükséges szerződések aláírása ezekkel a cégekkel.

Látványos fogadó képet alakítunk ki Tökölön, ami nagyon kevés
település esetében adatik meg, de Tökölön kiválóak a természeti
adottságok e kép megteremtéséhez. Óriási szerencse, hogy a temp-
lom külső homlokzatának felújítása bekerült a pályázatba, mert mű-
emlék az épület. A korábbi időszakban a város és a Tököli Római
Katolikus Egyházközség összefogásával, valamint a tököliek adomá-
nyaiból a templombelső megújult. Erre 30 évenként szokott sor ke-
rülni, örülünk, hogy a munkánk nyomán az épület külső felújítását
is meg tudjuk valósítani. A külső homlokzat felújítása, a környezet-
rendezés ebben a városközpont-fejlesztésben folytatódhat. 

A Polgármesteri Hivatal, Okmányiroda, Igazgatási Iroda épületein
tető és nyílászáró cserék lesznek, s homlokzat felújítás történik.

A pályázat során fontos szempont volt az energiatakarékosság is.
A nyílászárók cseréjével, a homlokzat szigetelésével törekszünk erre,
a Sportcsarnok esetében még napkollektorok elhelyezésével is csök-
kentjük az energiafelhasználást. Ezek fontos szempontjai a pályázat-
nak, valamint a mi munkánknak is. Már 2007-ben a Városi Uszodát
is napkollektorokkal építettük. 

A Piac téren a romos épület megvásárlása és lebontása után dup-
lájára nő a Piac tér területe. Piaci árusításra alkalmas pavilont épí-
tünk, ami rendezvények helyszíneként, zenekarok számára is kivá-
lóan hasznosítható lesz. Lépcsősor alakul ki a Református templom,
Fő út és Mester utca felé a játszótér mellett. 

Rendkívül érdekes változás várható a hely használatában. Törek-
szünk is arra, hogy a Piac tér is, s az új helyszíneink is rendezvények,
események otthonává váljanak. Része a pályázatnak a Fő út egy ré-
szének felújítása.  

A Mester utcától a Hősök-teréig terjedő szakasz épül át. A Kossuth
Lajos utca bal oldali járdájának burkolat-felújítására is sor kerül. Itt
is épül parkoló az egyik játszótér helyén. 

A Művelődési központ körüli helyszín változik még, mert rendez-
vényhelyszínné alakul azzal, hogy burkolt felületeket kap az épület
előtti terület. Légkondicionálás lesz a nagy teremben, és nyílászáró-
cserékre is sor kerül. Ezek szintén energiatakarékosságot eredmé-
nyeznek. Az épület külső homlokzata is megszépül, s a ház és a terület
harmóniája nagyszerű látványt nyújt majd.

Csvórics Gábor
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A Csepel-szigeten (ma jobbára csak Tökölön, korábban
Csepelen is), valamint a Duna jobb partján, (Ercsi, Érd) élő
katolikus délszláv népesség sto nyelvjárás újabb változatának
íző dialektusát beszéli. Ezt a dialektust Horvátországban és
Bosznia-Hercegovinában kizárólag horvátok használják (ki-
vételt csak egy kevés, bizonyíthatóan katolikusból iszlám hi-
tűvé vált muzulmán bosnyák képez). Tehát egyértelműen
ma is horvátok által lakott területről érkeztek a 16-17. szá-
zadban, a török hódoltság idején mai magyarországi lakó-
helyeikre (Tökölön már 1541-ben megjelentek). A rác elne-
vezést már Magyar országon kapták, a 17. század végén az
osztrák hatóságoktól, valamint később magyar szomszédjaik
is így nevezték őket, s lassan ők maguk is elkezdték alkal-
mazni magukra ezt az elnevezést. A rendkívül összetett és
sok népcsoportból álló magyarországi horvátság nemzeti
hovatartozásának megértéséhez röviden utalni kell az egy-
séges horvát nemzet kialakulásának folyamatára. 

Már a középkorban (IX-X. század) a mai Horvátországon
túl Bosznia-Hercegovinát egyes részeit is magába foglaló hor-
vát etnikai területen több különböző fejedelemség alakult,
melyek közül a tengermelléken fekvőből alakult ki a közép-
kori Horvát Királyság, amely 1102 (Könyves Kálmán horvát
királlyá koronázása után) több mint nyolcszáz éven át állam-
közösséget alkotott Magyarországgal. A XV. századtól kezdve
a horvát etnikai terület több, egymással szembenálló állam-
hoz került. Dalmáciát Velence, Boszniát (majd a XVI. szá-
zadban Horvátország és Szlavónia nagy részét) az Oszmán
Birodalom hódította meg, a maradék horvát és szlavón vi-
dékek, pedig a török által meg nem szállt magyar területtel
együtt a Habsburgok dunai birodalmának részévé váltak. Ez
a megosztottság fennmaradt az újkorban is, s a horvát nép-
csoportok nemzeti integrációját erőteljesen gátolta. Ennek
ellenére a tizenkilencedik, valamint részben a huszadik szá-
zadban, majd immár az egységes délszláv állam biztosította
állami kereteken belül a leginkább a németséghez hasonló
törzsi, vagy népcsoportbeli és múltbeli államterületi elkülö-
nültséget leküzdve a Drávától az Adriáig terjedő térségben
kialakult az egységes nemzeti tudattal rendelkező horvátság.  

A különböző népcsoportok lokális vagy etnikai csoporttu-
dattal rendelkeztek, de egységesen a katolikus egyházhoz, s
rajta keresztül a nyugat-európai kultúrkörhöz tartoztak, ami
megkönnyítette integrálódásukat az egységesülő horvát-
ságba. Ebből a szempontból, a bunyevácokból, sokácokból,
(katolikus) bosnyákokból, dalmátokból stb. horvátság XIX.
századi nemzeti integrációs folyamata hasonlít az ugyancsak
népcsoportbeli és államterületi elkülönülést mutató szá-
szokból, frankokból, bajorokból, svábokból, poroszokból
álló németségben lezajlott egyesüléshez, vagy a különböző,
önálló királyságokban, fejedelemségekben élő, különböző
nyelvjárást beszélő, de a katolikus vallás és az egységes iro-
dalmi nyelv révén a 19. században egységesülő olasz nemzet
kialakulásához.

A XIX. századi (néha azonban későbbi keletkezésű) ma-
gyar munkákban is időnként (alighanem a szerb Vuk Ka-
radzic nyomán) tévesen katolikus szerbekként emlegetik a
bunyevácokat és más sto nyelvjárású horvát népcsoportokat,
noha egyértelműen a fentebb bemutatott horvát etnikai te-
rületről származnak - igaz, ezt a tényt a kor magyar tudo-
mányossága még nem, vagy csak alig ismerte. Ehhez az el-
nevezésbeli tévedéshez hozzájárult a török alóli felszabadu-
lást követően a budai kamarai osztrák adminisztráció, amely
valamennyi katolikus délszláv menekültek katolikus rácnak
nevezett, noha a magyar nyelvben a rác elnevezés eredetileg
kizárólag Szerbia - Rascia, Raska - lakóit jelölte). A rác el-
nevezés olyannyira elterjedt néhány hazai, egyértelműen
horvát etnikai területről származó katolikus népcsoport kö-
rében, hogy már magukat is magyarul, (sőt, horvátul is!) rác-
nak nevezik: a tökölieken kívül a Dusnok és Bátya környéki
horvátok is alkalmazzák magukra, noha ők bizonyíthatóan
Szlavóniából érkeztek, amit nyelvjárásuk is igazol.

A rác elnevezés mögött sokszor az újabb magyar tudo-
mány sem „találja meg" a délszláv népesség tényleges etni-
kai hovatartozását, illetve a rácot csak a szerbekkel azono-
sítja.  Molnár Antal kitűnő könyvében (Katolikus missziók
a hódolt Magyarországon I ,1572-1647 Bp., 2002) teljes jog-
gal mutat rá a fenti álláspont tarthatatlanságára: „A magyar
történetírás a korabeli terminológia (a „rác" elnevezés) alap-
ján a hódoltsági délszlávokat meglehetős leegyszerűsítéssel
szerbeknek tartja, a differenciáltabb kép kialakításának igé-
nyét pedig a forrásadottságok okozta áthidalhatatlan nehéz-
ségekre való hivatkozással hárítja el." Molnár jogosan emle-
geti fel, hogy az egyháztörténeti kutatások már évtizedekkel
ezelőtt igazolták, hogy a katolikus vallású délszláv betelepü-
lők horvát etnikai területről, Boszniából, vagy egyenesen a
törökök által megszállt horvátországi területekről érkeztek
Magyarországra. 

Tekintettel arra, hogy a magyarországi horvát népcsopor-
tok a horvát anyanemzettől elszigetelten éltek évszázadokon
át, eredetükre vonatkozó hiteles emlékeik nem maradtak,
horvát nemzeti szellemű nevelést pedig a 19-20. századi Ma-
gyarországon egyáltalán nem kaphattak, akárcsak Románi-
ában a moldvai csángók. A szocialista korszakban a hazai
„szerbhorvát" iskolákban pedig egységes délszláv szellemű
nevelés folyt, s csak az utóbbi 20 évben nyílt lehetőség a
hazai horvát népcsoportok számára, hogy megismerhessék
valódi származásukat, s hogy tudatosuljon bennük: 3-4 év-
századdal ezelőtt a horvátságból szakadtak ki, s otthon ma-
radt (Horvátországban és Bosznia-Hercegovinában) roko-
naik ma is horvátnak vallják magukat.

Sokcsevits Dénes, történész
PTE BTK Szlavisztika Intézet igazgató

Blazsetin István, irodalomtörténész
Magyarországi Horvátok Tudományos Intézete igazgató

Horvátok-e a tököli rácok?

Magyarországi Horvátok Tudományos Intézete
Znanstveni zavod Hravat u Mađarskoj
7624 Pécs-Pečuh, Esze Tamás u. 3.
Tel/fax.: +36/72/333-918
E-mail: mhti@citromail.hu ili blazsetin.istvan@pte.hu
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A helyi kulturális közösségek szervezésben 2011. május 25-én
megrendezésre került a Tököli Művelődési Ház és Könyvtár ud-
varán a Nemzetiségi nap. 

A délelőtt a gyerekek különféle szórakoztatásának és a finom
ételek készítésének jegyében telt, a délután pedig a művészeti
csoportok fellépésével folytatódott, majd a nemzetiségi kisebb-
ségek és a civil szervezetek együtt szórakoztak a késő esti órákig. 

A gyerekek élvezték a lovas fogatokon, kocsikon való hajtást,
a lovaglást, a különböző ügyességi versenyeket, s nem kevésbé
örültek a finom falatoknak, melyek ezen a napon készültek, a
bureknak, csevapcsicsának, a paprikásnak, a káposztás kolbász-
nak, vagy a halászlének. 

Tökölön több mint 20 civil közösség szerveződött, és a városi
képviselőt-testület mellett 3 kisebbségi önkormányzat jött létre:
horvát, német és szerb. 

Még nem szerveztek közös programot, ez az első alkalom,
hogy a városvezetéssel és a civil szervezetekkel együtt megren-
dezték az első Nemzetiségi Napot, - tudtuk meg AgaticsZoricá-
tól a horvát kisebbségi önkormányzat elnökasszonyától. 

Tököl 2001-ben kapott városi rangot. A valamikori főleg rác
horvátok által lakott település ma egy olyan város, amelyben az
asszimilációnak köszönhetően egyre kevesebb a horvát nemze-
tiségi származású lakosság. A hagyományőrző összejöveteleinken
karácsony előtt - melyet szórakoztató programokkal kötünk
egybe - összejön 300-400 ember, hogy ne is beszéljünk a bálról,
amelyet megrendezhetnék akárhány alaklommal, mindegyiken
vagy 500 vendég venne részt, - véli Agatics Zorica, hozzátéve,
hogy a családokon belül a nyelv kezd elveszni, hiába kötődnek
a tradíciókhoz, az ősökhöz, a zene és a tánc ezt nem pótolja.

A tököli általános iskolában lehetőség van a horvát nyelv tan-
tárgyi keretek között történő elsajátítására, és ez pozitív tenden-
ciát mutat. Az elmúlt tanévben a 8. osztályos tanulók közül –
Hála Bende Edmond szorgos munkájának is – 5 tanuló iratko-
zott be a Budapesti Horvát Gimnáziumba ősztől ők a nulladik
évfolyamon kezdik meg tanulmányaikat. A tököli iskola jó kap-
csolatot ápol a zágrábi Precko iskolával, mely már 10 éve kötte-
tett, és évről-évre rendszeresen egyhetes táborokban nyaralhat-
nak a diákok a testvérvárosi kapcsolat által a Balatonon, vagy az
Adriai-tengernél. A várossal való kapcsolat kiváló. Már több mint
50 éve működik Tökölön a rác férfikórus, amelyet vezettek már:
Milkovics Mijo, Agatics Iván napjainkban pedig Halász László,
a Művelődési Ház és Könyvtár vezetője koordinálja a kórust. 

Többek között ápolják még a helyi hagyományokat a Kolo és
a Prekovac zenekarok, vagy a Tököli Délszláv Nemzetiségi
Együttes. Ők is valamennyien felléptek a többi nagy számú elő-
adók mellett ezen a Nemzetiségi Napon. 

A 10 évvel ezelőtti népszámlálás adatai szerint Tökölön több
mint 10.000 fő élt, melyek közül 1200 család vallotta magát a
horvát nemzetiséghez tartozónak, melyet a családnevek is visz-
szatükröznek – tudjuk meg Malaczkó Istvántól a városi képvi-
selő-testület tagjától, aki több mint 3 évtizede követi a település
életét fényképezőgépével, s a képekből ebből az alkalomból ki-
állítást nyitott meg Hoffman Pál parlamenti képviselő, Tököl
város polgármestere. 

Malaczkó István – apai nagyanyja után Ágics – büszke a horvát
származására. A kiállítás maga egy fénykép, Tököl jellegzetes
épületeivel, melyek közül sok kötődik az itteni horvátok múltjá-
hoz, életéhez. 1963-ban, 6 éves korában kapta meg első fényké-
pezőgépét- mondja nekünk. A fényképezés szerelmese, meséli,
hogy 10 évvel ezelőtt a várossá avatás alkalmából is rendezett egy
önálló kiállítást, s hamarosan szervezi a következőt is. 

Megörökíti a templomi kórus a férfikórus, a zenekar, az
együttes fellépéseit, fotózza a sírokat, síremlékeket, melyek fel-
állítását a 19. század elejére datálják. Ahogy ő mondja: „Elve-
szünk, eltűnünk, sok hibát követtünk el. Nekem is van 3 lányom,
akikkel nem beszéltem horvát nyelven, nem tanítottam meg
őket horvátul. Átérzik és szeretik gyökereiket, büszkék a nép-
művészetükre, de a nyelvet nem beszélik, vagy pontosabban
nincs bátorságuk beszélni, ahogy nekem sincs.”

A helyi lovas klub tagja Pesuth Antal a Hratski glasnik c. lap-
nak elmondja, hogy a klub jelenleg 30 lóval rendelkezik. Beszél
nekünk a családja lovak iránti szeretetéről. Pesuth Rita édesapja
és az ő testvére még gyerekkorukban megszerették a lovakat a
nagyapjuknál, s mára ez hobbivá és szenvedéllyé vált. Tökölön
mintegy 120 ló található, főként „házi kedvencként” tartják
őket. Pesuth Antal részt vesz különböző lovas-sport versenyeken,
és szép eredményeket ér el. Azt mondja, úgy élünk, ahogy fel-
nőttünk, ahogy neveltek bennünket. 

Tököl környéke gazdag vizekben, erdőkben, a horgászok és
a vadászok paradicsoma. Itt születtünk, itt élünk és itt fogunk
meghalni- ezekkel a szavakkal foglalja össze szavai lényegét a
tököli horvátság életére vonatkozóan Pesuth Antal. 

Kővári András, a tököli férfikórus tagja arról beszél, hogy
minden hétfőn próbálnak. Szeretnek énekelni. A kórus 15, főleg
idősebb férfiből áll, akik mind ráchorvátok, és erre büszkék is –
mondja András bácsi. Az apja sváb volt, az anyja rác, és nagyon
szeret énekelni, mert ezek igen szép dalok, s minden szép dal
fülbeszámó. „TRI LIVADE, …SINOC KAD JE PAO MRAK, …
SKRIPI DERAM…”

András úr 1967 óta énekel. Elismerően nyilatkozott arról,
hogy az úrnapi körmeneten a templomi kórusok együtt vonul-
nak végig a falun, s az egyes sátraknál rácul is énekelnek. 

Ők a pap után vonulnak és énekelnek rácul, míg a magyar
templomi kórus elöl vonul, s magyarul énekel. Így, érdekes be-
szélgetésekkel és barátkozással el is telt egy szép délután a tököli
rác horvátok és a lakosok társaságában, akik erre a napra össze-
gyűltek a művelődési ház udvarára a civil közösségek és nem-
zetiségek napjára.   

Pavlekovič & Blažetin
Snimke: Jadranka i Stipan Malacko      

Fordította: Sárácz Aranka

„Eltűnünk, sok hibát követtünk el.”
(Hrvatski Glasnik 2011. július 28.)
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Köszönjük. Folytatjuk.
Változások a Polgárőr Egyesületnél

A Tököli Tükör az elmúlt években rendsze-
resen méltatta, ismertette a tököli polgárőrök
városért, a tököliek biztonságáért végzett mun-
káját. A csapat járőrözésével, elérhetőségével
megelőz bűncselekményeket, biztonságot nyújt
a családoknak. Az évtizedes sikeres munka az
összeszokott, idejét feláldozó csapat, a lelkes,
odaadó vezetőség és Ágics Péter kiváló szer-

vező munkájának köszönhető. Az egyesület elnöke estéit,
hétvégéit nem sajnálva szervezte a járőrözést, felügyelte a
tevékenységet, koordinálta a Polgárőr Egyesület és a rend-
őrség együttműködését. Támogatókat szerzett és így
magas színvonalú tevékenységre juttatta az egyesület mű-
ködését. Külön említést érdemel a kistérség, a környező
települések polgárőr egyesületeivel kialakított sikeres
együttműködés, s az, hogy Ágics Péter munkáját a Pest me-
gyei és országos szinten is nagyra tartották. Minderről

azért kell múlt időben fogalmaznunk, mert Ágics Péter az
őszi Polgárőr napon bejelentette, nem tudja vállalni az ese-
dékes választásokon az elnökséggel járó feladatok ellátását.
Döntését őszintén sajnáljuk, annak megváltoztatásában re-
ménykedünk, azonban fel kell készülnünk a személyi vál-
tozásokra is. A város képviselő-testülete, Hoffman Pál pol-
gármester nagyra értékeli Ágics Péter elnök és az egyesület
tevékenységét, ezért természetesen segíti, figyelemmel kí-
séri az újonnan felálló vezetőség munkáját.

Jó volt magyarnak lenni
Tököli huszárok Brüsszelben

2011. június 29-én hajnali repü-
lőgéppel indultunk ki, ahol
szerda este a Magyar Kultúra Há-
zában egy Kárpát-medencét be-
mutató rendezvénysorozaton vet-
tünk részt. Meghívott vendégek
között voltak Muravidéki nótá-
zók, Kárpátaljáról a Kokasi nép-

zenekar, Csángó Földről egy népdalénekes és Szekszárdról egy
helyi elismert borász. 

A meghívott vendégek, nagykövetek részt vettek egy Kárpát-
medencét bemutató előadássorozaton, ami egy magyar bor és
magyar ételkóstolással zárult, ahol a Bandérium is bemutatkozott
és díszőrséget adott. Majd a rendezvény végén, 10 órakor, mint
egy lakodalmas menet a
Brüsszel főterére vonul-
tunk huszár kísérettel,
nótaszóval, beszélgetve,
kínálgatva fi nom jó ma-
gyar borokkal, ismertet-
tük meg az embereket
hazánk értékeivel. 

A csütörtöki napon a Mini Európa Parkban a nagykövetek
előtt, katonai tiszteletadás mellett, a bandérium nagyszerűen
helytállt és díszőrséget adott. 

Este a magyar Kultúra Házában a Köztársasági Elnöki Hivatal
zongorahangversenyt rendezett, a meghívott magyarországi és kül-
földi vendégek részére, ahol huszárjaink fogadták a vendégeket. 

A rendezvény után sétáltunk Brüsszel városában, ahol öröm-
mel fogadtuk a brüsszeliek érdeklődését a magyar huszárság
iránt. 7 éves áldozatos munkák gyümölcse volt ez a felkérés, úgy
érezzük, hogy megéri a fáradozásunk, és köszönetet mondunk

mindazoknak, akik segítik a
munkákat.

Bővebben:
www.mikecbanderium.hu

v. Kiss László a Bandérium 
Parancsnoka

Élményekkel gazdagodva
Köszönetnyilvánítás

2011. júliusában ismételten megszerveztük a hagyományos
máltai nyaralást, immár a 21.-et. Sok újdonságot  a tököli lako-
soknak már nem tudunk írni. Hála Istennek a 30 gyermeket ép-
ségben, élményekkel gazdagodva hazahoztuk, az egész héten át
tartó őszies, esős idő ellenére sok vidámsággal, nevetéssel zárult
a hét: kirándultunk, sportversenyek, bajnokságok zajlottak és a
tábor koronája az utolsó esti meseerdő volt, ahol sárkányokkal,
manókkal, lovagokkal kellett megküzdeni a griffmadártojásért…
Talán sikerült  egy felejthetetlen hetet  ajándékozni 30 kisgye-
reknek. Nem tudunk elég hálásak lenni adományozóinknak,
akik az anyagi hátteret évről évre előteremtik. 

Álljon itt most a nevük: 
Tököl Önkormányzata, Ágics Szilvia Kozmetika , Ágics Péter

Kanyara , Bagyó Márton, Beton Epag, Dévay Hús,  Dunagép Zrt,
Ertl Sándor,Haj-ker Sziget Kft, Neurel Kft, Hollósi Andrásné,
Kunzerné Dr. Balázs Ilona, Residence Izabella Szálloda, Tres-
serné Terka, Zsoldos József, Saftics György,  Sovány András, Spá-
nya Bt, Szilády Gábor, Szabó Istvánné, Szigetmobil Kft, Tompos
Alpárné, Ziti Fagyizó,  és akik sütit sütöttek a gyermekeknek:
Marosi Jánosné, Újvári Jánosné, Gajárszki Lászlóné, Miskolczi
Jánosné, Ertl Ilona, Marlyinné Klári, Rozgics Antalné. Kívánunk
jó egészséget további életükben!

A Máltai Szeretetszolgálat Tököli Csoportja
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Családias ünnepség keretében adták át
a Tököli Gazdák Vadásztársasága új ottho-
nát. A Vadásztársaság által a tököli erdő-
ben megépített épület mintegy 80 m2 szol-
gálja az erdők-mezők szerelmeseit. A tökö-
liek felfogásában a vadászat nem
elsősorban a vad elejtését, hanem a vadak-
ról való gondoskodás növelését jelenti. Az
1996-ban megalakult társaságra mindig
lehet számítani, ha erdőtakarításról, a vad-
állomány védelméről van szó. Árvíz esetén

nemcsak az állatok, az árterületen élő csalá-
dok is számíthatnak segítségükre. Az ünnep-
ség alkalmat adott arra is, hogy a Csepel-szi-
get valamennyi vadásztársaságát meghívják,
melyet az érintettek örömmel fogadtak. A
makádi vendégek megfogalmazták, hogy
évente változó helyszínekkel kellene a talál-
kozást folytatni. Plausin István el nök
megköszön te az épít ke zés valamennyi részt -
vevőjének munkáját, támogatását, kiemelve

Bagi István pénzügyi és építési
anyagokban nyújtott támogatását.
Emelte a hangulatot a főzőver-
seny, melyet Ma kád nyert. 

A Prekovac együttes fiatalokkal
kiegészített tambura zenekara
késő estig szórakoztatta a vendé-
geket.

Hoff-
man Pál
ország-
gyűlési
k é p v i -
s e l ő

gratulált a Vadásztársaság elnökének az összefogáshoz,
mely ezt a jelentős sikert eredményezte. 

Papp László tököli katolikus plébános úr pedig meg-
szentelte a vadonatúj épületet. Plausin István kiemelte,
hogy a társaság más tököli egyesületek, különösen iskolás
fiatalok számára is felajánlja az épület használatát, ezzel is
segítve a természet szeretet kialakulását.      

Kerek évfordulós horgászversenyt tartott a Tököli Barátság Horgászegyesület a
Délegyháza melletti Villantó horgásztón.(hogy miért pont itt ,nem tudni, szerintem
az egyesület tököli tava körül sokkal szebb a környezet s halban sincs hiány).

Mint azt az egyesület elnöke, Farkas Ferenc, a Tököli Fiatalkorúak Börtönének
nyugállományú alezredese elmondta, tizenöt évvel ezelőtt rendezték meg először a
tragikus körülmények közt elhunyt Lovas Bálint BV-s zászlós emlékének szentelt hor-
gászversenyt, ami hagyománnyá nőtte ki magát a BV-s sporthorgászok körében. A
természetet nem lehet becsapni, a tó körüli fák őszt hírlelőn potyogtatták lombjukat,
viszont a hőség nagyon is nyárias volt, aki nem árnyékos helyet húzott a helysorso-
láskor, izzadva figyelhette úszóját a rezzenéstelen víztükrön.

A versenyen az ország valamennyi büntetés végrehajtási intézetének horgászai
képviseltették magukat, 153 horgász 51 csapatban mérte össze tudását, vagy inkább
szerencséjét, hisz volt köztük olyan, aki tavaly a tököli tavakon dobogós helyen vég-
zett, most viszont trófea nélkül távozott. Farkas alezredes is ezek közé tartozott, s ha
kapitális pontyoknak nem is örülhetett, annál inkább örült a rendezvény sikerének.

- Az osztatlan siker négy fiatal kolléga érdeme, Nagy Gábor, Varga László, Boka Ödön

és Gacsányi Zoltán hiánytalanul teljesítették a felvállalt feladatokat. A visszajelzések alapján
valamennyi résztvevő jól érezte magát, elégedett volt, beleértve a „menázsi" minőségét is,
amit a verseny után tálaltak eléjük - sommázta a verseny eredményét az egyesület elnöke.
A mérlegelés után kiadott tájékoztató szerint az alábbi eredmények születtek, a győztesek
értékes ajándékokkal távoztak.

A legnagyobb halat egy 4930 grammos pontyot Markó Rajmund fogta.
Egyéni I. helyezett „A" szektor győztese Takács Gergely ,15 db. pontyot fogott

20.500 gramm összsúlyban. 
Egyéni II. helyezett „C" szektor győztese Faragó Lajos, az általa kifogott halak súlya

14.600 gramm.
Egyéni III. helyezett „B" szektor győztese Katona Norbert, 11.970 grammos halat

prezentált.
Csapatverseny I. helyezett: Tököli Kukachúzogatók 25.820 gramm.
Csapatverseny II. helyezett: Kőhídai Jampecok 8070 gramm. 
Csapatverseny III. helyezett: Dunamix Kft. Sneci Team 3880 gramm

Matula Gy. Oszkár

Vadászház nemcsak vadászoknak

XV. Lovas Bálint Emlék Horgászverseny

Virágos Tököl  Egyesületről 2011-ben
Ebben az évben 160 fő nevezett be a Virágos Tökölért versenybe. Neveztek udva-

rokkal, kertekkel, erkélyekkel, kis terekkel, házak előtti utcák virágos kertjeivel. A ti-
zenkét évvel ezelőtti induláshoz képest amikor alig harminc fő nevezett, ez nagyon
szép eredmény. Év közben több alkalommal találkozunk a lelkes virágszerető ember-
ekkel, mert húsvét és karácsony előtt újra összejövünk és a Szárny Nyitogató Művé-
szeti Iskola vezetőjének segítségével koszorúkat, asztaldíszeket, sírcsokrokat készí-
tünk.. Nyáron Tököl várossá vatásának 10. évfordulóján Közösségek és Kisebbségek
Napján ott voltunk  a tököli közösségek között. Sátrunkhoz több, mint 100 gyerek ér-
kezett, akiknek rajzolni kellett „valami virágosat, így népszerűsítettük kis közössé-
günket. Az elkészült rajzokért apró ajándékokat kaptak a gyerekek. Működésünk
ötödik évfordulóján egy csodálatos naptárral, melyben sokan felismerhették házukat,
kertjüket, tizedik évfordulóján egy tartalmas, színes, szép könyvvel ajándékoztuk meg
a versenyben résztvevőket, a tököli intézményeket és támogatóinkat. Nagyon büszkék
vagyunk e könyv és a naptár létrejöttére, melyet Cseperkáló Istvánné által készített
fotók ékesítenek. Idézném a kiadó zárszavát: „A könyv készítése folyamán bennünket
is meghatott a tököli idősek és fiatalok odaadó lelkesedése, mellyel fákat ültetnek,
virágokat ápolnak, gondozzák a kerteket, tereket, az óvoda, iskola udvarát és a temp-
lom kertjét. S a legfiatalabbaké, akik riportokat készítenek a városszépítőkkel, s raj-
zokkal, festményekkel örökítik meg virágos városunkat. Így a gyerekektől a szépko-
rúakig példamutató összefogás rajzolódik ki, mely a szorgos környezetszépítésen túl
értékes közösségformáló erőt is képvisel. Saját kertünk virágaival köszönjük a tízéves
egyesületet, s kívánjuk Tököl valamennyi polgárának, hogy őrizzék meg ezt a szép
hagyományt.” A 160 főből több, mint 100 fő kapott díjat, de senki sem ment haza
üres kézzel, mert egy cserép virágot és elismerő oklevelet mindenki megérdemelt.
12 főnek vizet, 50 főnek vásárlási utalványt, 54 főnek buszkirándulást tudtunk adni.

A díjakat a támogatóink jóvoltából oszthattuk ki. Támogatóinknak ezúton is kö-
szönjük a segítséget és, hogy közvetett módon Ők is hozzájárulnak Tököl város szé-
pítéséhez, szebbé, virágosabbá tételéhez.

Támogatóink, akik már 12 éve segítik munkánkat: Tököl Város Önkormányzata,
Tököli Víz és Csatornamű Üzemeltető  Kht, Odin Kft, Áschin és Gábora Kt, Erzsike
Virágbolt, Gergényi Erzsébet,  Pisti Virágbolt, Karf István, Guth László, „Szárny Nyi-
togató” Alapfokú Művészeti Iskola, Balkán Pékség, Benkovics János, Szilágyi Fe-
rencné, Ziti Fagyizó, Áschin Zita, Ági Ferenc, Ági Mónika, Kotász Pál, Mersits és Tsa
Bt, Tresserné Fellegi Teréz, Tresser Zoltán, Agro Techno Mezőgazdasági és Iparcikk
Szaküzlet, FER Trans Kft, Koncsár Istvánné, Kuncze Gábor, Művelődési Központ és
Könyvtár, Gabara János, Krónika Nova Kiadó Kft. Ahogy mondani szokták: nélkülük
ez nem jöhetett volna létre.

Kiosztott díjaink között az egyik legrangosabb a kirándulás. Minden évben 54 főt
tudunk egy szép , gazdag programmal teli nappal megjutalmazni. Idei úti célunk
Balatonfüred és Palóznak volt. Balatonfüred a Virágos Magyarországért versenyen a

város kategória első helyezését kapta 2010-ben, Palóznak pedig a falu kategória első
helyezettje lett. Jutalmuk az volt, hogy részt vehettek a Virágos Európa „Entente Flo-
rale Europe” versenyen, ahol szintén rangos helyezést értek el. Balatonfüred arany-
érmes, Palóznak ezüstérmes lett. Itt személyesen is megtapasztalhattuk, hogy az első
helyezés megérdemelt volt. Szeptember 12-én hétfőn reggel 7 órakor kis csapatunk,
54 fő elindult az idei buszkirándulásra. Érkezésünk első állomása Balatonfüred volt,
ahol a város főtanácsnoka Kiszeli Pál fogadott minket és egy kis film vetítése kereté-
ben megismertetett minket a városukkal, melyre nagyon büszkék. Egy kis vendéglátás
utáni séta alkalmával mi is megismerkedhettünk Balatonfüred nevezetességeivel.
Meglátogattuk a Jókai Mór Emlékházat, Vaszary Villát, Városi Múzeumot, végigsé-
táltunk a Tagore sétányon, a Balaton partján, megnéztük a Füredi Anna Bál helyszí-
nét, a Füredi szívkórházat. Kísérőnk Kraml Franciska és két idegenvezető hölgy tette
igazán felejthetetlenné a várost. Rabindranath  Tagore indiai származású író is nya-
ralt itt 1926-ban. Több hetet töltött el a balatonfüredi gyógyvizeknél. Ennek emlékére
szobrot állítottak és egy sétányt neveztek el a művészről. Minden évben indiai napo-
kat tartanak Balatonfüreden és magyar napokat tartanak Indiában. A  két ország kö-
zötti kapcsolat tovább él. Ezután a Magyar Külkereskedelmi Bank üdülőjében finom
ebédre voltunk hivatalosak. Majd az üdülő parkjában egy kellemes délutánt töltöt-
tünk el, sétával, pihenéssel, napozással, úszással, fürdéssel. Az időjárás is ajándék
volt. Igazi nyárutó, meleg, napsütés, jó levegő, kellemes Balatoni víz, minden adott
volt, hogy jól érezzük magunkat. Pihenés után Csopak dombjain át Palóznakra men-
tünk, ahol a falu polgármestere Czeglédy Ákos fogadott minket. Mesélt a mindennapi
életükről, megmutatta a palóznaki tájházat, ahol egy kis borkóstoló után végigsétál-
tunk a kicsi alig 500 lélekszámú,  de nagyon szép falun. Megtekinthettük Szent Donát
szobrát, Hősök útját, a falumúzeumot, a tájházat. Nagyon érdekes volt, ahogy a pol-
gármester úr végig vezetett minket kis faluján,  minden arra járóval beszélgetett,
minden lakót ismer, személyesen tud minden gondjukról, megigazította az eldőlt
cégtáblát stb. Nagy közvetlenség-
gel és őszinte természetességgel
beszélgetett a csoportunkkal is.
Végül megtekinthettünk egy ki-
állítást.

Jó volt látni a nyugalmas kis
falut, ahol igyekeznek kihasz-
nálni a Balaton közelségét és fel-
lendíteni a turizmust. Kelleme-
sen elfáradva és sok szép élmény-
nyel gazdagodva érkeztünk haza.

Erdei Tiborné
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Nagy kincs a tököli gyermek
Gondolatok a tanévkezdésről

Szervezett beiratás 
Az előző évek gyakorlatához hasonlóan idén április 4.-én és 5.-én

a Polgármesteri Hivatal dísztermében várták az óvodavezetők a le-
endő óvodások szüleit a beiratkozáshoz. Az óvodai felvételek elsőd-
leges szempontja, hogy mindkét szülő rendelkezzen ténylegesen
munkahellyel. A gyermek és a szülő állandó, ill. ideiglenes tököli,
lakcímen tartózkodjon. Nem lehetett elutasítani a hátrányos hely-
zetű család gyermekét és azt a gyermeket, aki a 2011-2012-es óvodai
nevelési évben betölti az 5. évet. Öt éves kortól, a még jelenleg ér-
vényben lévő,1993.évi LXXIX. közoktatási törvény 24§(3) bekezdése
alapján, napi 4 órában kötelező az 5 éves gyermek ellátása. Az a
szülő, aki öt éves gyermekét nem íratja be az óvodába szabálysértést
követ el és eljárás indulhat ellene. A beiratkozáskor egy adatfelvételi
lapot kellett kitölteni, amelyben a gyermek fejlődésével kapcsolatos
kérdések szerepeltek, pl.: Milyen a gyermek egészségi állapota testi
fejlettsége, beszéde, szobatiszta-e?

Nehezedő szakmai munka
Sajnos az utóbbi években egyre több az olyan 3 éves gyermek, aki

bizony még nem szobatiszta, a beszéde is csak nehezen érthető. Nem
kis feladat volt a szülők számára, hogy ezeket a problémákat a nyári
hónapok alatt az óvodakezdésig megoldják gyermekükkel közösen.
Volt óvoda ahol 23 beiratkozott gyermekből 13 !!! esetben a szülő úgy
nyilatkozott,hogy nem szobatiszta a leendő óvodás. Ez bizony elgon-
dolkodtató tény! A már bölcsődébe járó gyermekek esetében „nem
gond”, hogy nem szobatiszta, mert meghosszabbodik a bölcsődei el-
helyezése, függetlenül attól, hogy már betöltötte a 3 évet. A beszéd-
hibás gyermekekkel, minden óvodában az Önkormányzat által biz-
tosított logopédus foglalkozik heti egy alkalommal, ami a szülőknek
nem jelent külön költséget. Az óvodák szakmai munkáját segíti az is,
hogy a magatartási problémákkal, vagy beilleszkedési zavarokkal, ta-
nulási nehézségekkel küzdő gyermekeket a szigetszentmiklósi Neve-
lési Tanácsadó munkatársai fogadják, az óvónők javaslata és kérése
alapján. Ide azonban a szülőnek el kell vinnie a gyermekét. Az idei
beiratkozás adataiból is jól látszik, hogy Tökölön sok a kisgyermek. 

Maximális létszámú csoportok
Mind az öt napközi otthonos óvodában a közoktatási törvényben

maximalizált 25 fős óvodai csoportlétszámon felüli 30 fős óvodai
csoportokat kellett kialakítani. Az óvodai férőhelyek számát minden
esetben a csoportszobák alapterülete határozza meg. Ezért van az,
hogy egy kisebb óvodai csoportba kevesebb óvodás van elhelyezve. A
törvényi szabályozás alapján egy gyermekre minimum 2 négyzetmé-
tert kellene biztosítani. A beiratkozás, és az óvodavezetőkkel történt

egyeztetések után
az alábbiak alap-
ján indultak, az
óvodai csoportok
a tököli óvodák-
ban.  A Csépi út 57.
szám alatt mű-
ködő 100 férőhe-
lyes, Szivárvány
Óvodában 120
gyermek lett elhe-
lyezve szeptember-

től. Ebből 31 az új kis óvodás. A lakótelepi tagóvodában 50 helyett
60 gyermeket fogadnak, ebből 21 az új felvételes gyermek. A Kos-
suth Lajos utcai Horvát Óvodában szintén 60 gyermeket látnak el
az 50 férőhelyen, ebből 21 gyermek az új beiratkozott. A Fő utcai
Hagyományőrző Óvoda 75 férőhelyén 83 gyermeket fogadnak,
ebből 25 gyermek az új felvételes. 

A Csépi út 6. szám alatt működő Napsugár Óvoda 60 férőhelyén
83 gyermek ellátásáról fognak gondoskodni szeptembertől, ebből
23 gyermek az új felvételes. Az óvodai felvételekről a kiértesítéseket
június elején már megkapták a szülők, és szeptembertől már meg-
kezdhették a beszoktatásokat az óvodákba. 

Az óvodába lépés egész évben folyamatos, ami attól függ, hogy
melyik gyermek melyik hónapban tölti be a harmadik életévét. Mint
minden évben, az idén is sok problémát okozott az, hogy sokaknak
nyár végén jutott eszükbe az óvodába beiratkozni, vagy nyáron köl-
töztek Tökölre.  Megnyugtató, hogy dolgozó szülők gyermekei nem
lettek elutasítva. 

Több mint 400 óvodás
Lehet, hogy van olyan, aki nem abban az óvodában került elhe-

lyezésre ahova beiratkozott, de másik óvodában biztosítottuk szá-
mukra az óvodai férőhelyet. 

Ezeknek a gyermekeknek a szüleinek köszönjük a megértését. A
fenti számokból is jól látható, hogy az áprilisi beiratkozáskor 118 kis-
gyermeket írattak be a tököli óvodákba. A 2011-2012-es óvodai ne-
velési évben összesen 406 gyermek ellátásáról gondoskodnak az óvo-
dákban dolgozó konyhás nénik, dadus nénik és óvodapedagógusok.

Különleges iskolai intézkedések
Az iskolai beiratkozások is rendben megtörténtek, de a tanévindí-

tás már nem volt zökkenőmentes, mivel szép számú fel lebbezések ér-
keztek az iskolaigazgatójához és a Képviselő-testülethez. Több szülő
nehez ményezte, hogy gyermeke
nem abba az iskolába került
ahová beíratta gyermekét. Az osz-
tályok elosztása eredetileg meg-
oszlott volna az Aradi úti épület-
ben és a lakótelepi épületben 2
osztály -2 osztály arányában.
Ezzel szemben az iskola vezetése
megteremtette a feltételeket
ahhoz, hogy az aradi úti épületben három osztály indulhasson. 

Ez az eset is ráébresztette az érintetteket, hogy el kell gondolkodni
az ésszerű és arányos osztályok kialakításán,(esetleg a körzetesítéssel)
mert az nem lehet megoldás, hogy minden ősszel valahogyan kiala-
kítunk egy-egy szükségtantermet az aradi úti épületben, miközben
a lakótelepen minden adott a normális tanításhoz. Úgy gondolom,
hogy mindegyik óvodában és iskolaépületben szorgalmas, jól képzett
és lelkiismeretes pedagógusok várják a nebulókat.  A 2011-2012-es
tanévet 113 első osztályos gyermek kezdte el. A 32 osztályban összesen
780 diák fejlődéséről és oktatásáról gondoskodnak városunkban. 

A szülők szinte minden területen megtalálhatják gyermekük szá-
mára a legmegfelelőbb osztályokat. Választhatnak nyelvi tagozatok-
ból, testnevelés tagozatokból, de aki a művészetek iránt érdeklődik
az is talál kedvére való osztályt. 296 gyermek számára biztosított az
ingyenes tankönyv.

Ingyenes úszásoktatás
Ebben az évben is biztosított a második osztályosok és a harmadik

osztályos testnevelés tagozatos diákok számára az ingyenes úszások-
tatás. Az lenne az igazi, ha ezt az óvodások részére is meg lehetne
oldani. Örömteli dolognak számít, hogy az utóbbi években lelassult
az „elvándorlás” a tököli oktatási intézményekből. Ez annak is kö-
szönhető, hogy szinte minden területen van olyan fejlesztési lehető-
ség, ahol a gyermekek megtalálják az érdeklődésüknek megfelelő
és hasznos időtöltést. Nagy kincs a tököli gyermekek számára, hogy
az óvodák és az iskola mellett van egy szintén sikeresen működő
Szárny-nyitogató Művészeti Iskolánk is, ahol a szabadidejüket kelle-
mes környezetben tölthetik el a gyermekek. Az új tanév sok-sok kér-
dőjelet hordoz magával, hiszen változni fog a Köznevelési Törvény,
amit a pedagógusok kíváncsian várnak. Kívánom, hogy ez a nevelési
év is hozzon pedagógusaink számára sok sikert az óvodákban és is-
kolában egyaránt, úgy hogy minden szülő megelégedett legyen, és
gyermekeink örömmel lépjenek be az oktatási intézményeinkbe.

Bosnyák Simonné
Oktatási-, Művelődési és Sport Bizottság elnöke

Vezető óvónő
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Tököl Város Önkormányzata a 2011.
évben is kereste a pályázati lehetősé-
geket az útfelújítási munkák elvégzé-
sére. Tervezte, hogy a pályázati forrás
igénybevételével felújításra kerülnek
a Határ, az Eötvös és a Kölcsey utcák.

Az idei évben az ország nehéz helyzete miatt a miniszté-
rium nem írt ki pályázatot burkolaterősítési munkákra.

Az önkormányzat a pályázati forrás hiánya miatt az alábbi
munkákat rendelte meg a 2011. évi költségvetés terhére:

-Ráckevei u. lakótelep előtti járda felújítása, 506 m2-en
aszfaltburkolat készítése 1.614.140,-Ft+áfa értékben.

-Hősök tere 243 m2 területén az elhasználódott burkolat
cseréje. 648.585,-Ft+áfa értékben.

-Alkotmány u. melletti tér útjainak felújítása 255 m2 te-
rületen 776.475,-Ft+áfa értékben. 

-Kun köz 333 m2-en alépítménnyel történő kiépítése
659.340,-Ft+áfa értékben.

-Alkotmány utcát a József A. utcával összekötő kis köz tel-
jes szerkezettel való megépítése 190 m2 területen 954.750,-
Ft+áfa értékben.

Vasút utca Csépi úti csatlakozásánál 104 m2 burkolat erő-
sítése, Eötvös utca Csépi úti csatlakozásánál 60 m2 felületen
pálya szerkezet cseréje, ezen kívül elkészült még a város te-
rületén mintegy 80 m2 teljes pályaszerkezet cserével történő
útjavítási munka is. A kiegészítő útjavítási munkák
1.235.472,-Ft+áfa értékben készültek.

A polgármesteri hivatal munkatársai a jövőben is figyelem-
mel kísérik a pályázati lehetőségeket, hogy a sikeres pályá-
zaton nyert, valamint az önkormányzat által vállalt önrész
összegének hozzáadásával folytatódjon az útépítési program.

Tököl lakosságszáma 2010 márciusában haladta meg a
10.000 főt, tehát azt a létszámot, amely fölött kötelező a böl-
csőde működtetése. Tököl bölcsődét működtet 30 éve, s meg-
tartotta ezt az intézményt akkor is, amikor mind finanszíro-
zásban, mind koncepcionálisan nehéz időszakot éltek meg
ezek az intézmények. Tököl az elmúlt 20 évben azon kevés te-
lepülések közé tartozott, ahol a lakosságszám-növekedést üte-
mezték, s a létszámnövekedést mindig megelőzte a humán
infrastruktúra, tehát az oktatási-egészségügyi rendszer kiépí-
tése. A volt szovjet laktanya épületeinek rekonstrukciójával
1.000 lakásból alakítottunk otthonokat magyar családok szá-
mára. A város lakosságszáma úgy nőtt 6.000-ről 10.000 fölé,
hogy mindig minden óvodás és iskoláskorú gyermek helyi be-
iskolázását biztosítottuk. Többek között például 130 új óvodai
férőhelyet biztosítottunk állami támogatás nélkül. A szocialista
kormány család és gyermekellenes politikája miatt, a bölcsődei
elhelyezés iránti igény minden korábbinál erősebbé vált, ezért
az évközben 3. életévét betöltő gyermekek áthelyezése óvodai
csoportokba megtörténik. Ennek következtében nemcsak az
évindításkor, hanem később is kerülnek felvételre gyermekek.
A megnövekedett,  megduplázódott igényekre tekintettel elő-
készítünk egy bölcsődeépítési pályázatot, mellyel újabb 20
gyermek ellátását fogjuk megoldani. A városban ingatlan -
fejlesztésekre készülő cégeket is bevonjuk a létesítményfejlesz-
tésbe. 2011. júniusi döntésünkkel egy 25 fős óvodai csoportbő-
vítést biztosítunk vállalkozási forrásból. További erőfeszítése-
ket téve magánóvodai ellátásban kívántunk még 10 gyermek

elhelyezéséről gondoskodni, azonban a szerződés nem jött
létre. 2011-ben egy pályázat 150 mFt-os beruházásra ad lehe-
tőséget. A városnak 10 %-os önrészt, azaz 15 mFt-ot kell vál-
lalni, s természetesen a későbbi nagyobb létszámra, 40 főre
jutó működési költségeket is biztosítani kell. 

Az egyeztetések során egy több lépcsős változat kapott tá-
mogatottságot. Köszönhetően a Horvát Kisebbségi Önkor-
mányzat támogató döntésének, a Kossuth Lajos utcai horvát
óvoda átkerül a Csépi útra, s a helyén egy új bölcsőde építé-
sére kerülne sor. A fejlesztés során jobb körülmények közé ke-
rülnek a horvát nyelvű óvodások, s új épületben, megnövelt
létszámú, 40 fős bölcsőde jönne létre. Az épület elhelyezése a
Művelődési Központ parkolási lehetőségeit is bővítené. A
Képviselő-testület megrendelte az új bölcsőde épület terveit,
kiválasztotta a pályázatot készítő céget. A bölcsőde működése
évente 19,5 mFt-ba kerül, melyből 9 mFt-ot központi költség-
vetés, 10,5 mFt-ot pedig az önkormányzat helyi bevételei biz-
tosítanak. 2011-ben a 30
férőhelyes bölcsődébe 69
gyermek elhelyezését kér-
ték, valamennyi igény tel-
jesítésére sajnos nem volt
lehetőség. A felvételi ké-
relmek bizottsági elbírá-
lása után kialakuló rang-
sorból 22 gyermek felvéte-
lére kerülhetett sor. 

Tóth Tamás, a tököli Büntetés-végre-
hajtási Intézet parancsnoka levélben ke-
reste Hoffman Pál polgármestert a vízto-
rony sorsának együttes rendezése céljá-
ból.

Hoffman Pál tájékozódása alapján tájé-
koztatta parancsnok urat arról, hogy a
jogszabályok alapján évente két alkalom-
mal van lehetőség építmények műem-
lékké nyilvánítására, s Kulturális Örök-

ségvédelmi Hivatal Védési Igazgatósága tájékoztatása alap-
ján van esély arra, hogy a tököli víztornyot védetté
nyilvánításra felterjesszék.

Régi probléma oldódott meg a BV lakótelepi házak előtti
járda aszfaltozásával. Az előzményekből kiderül, hogy más
problémák is vannak a városrészben. A közvilágítás rende-
zése, a belső kertek gondozása, a kerítés és az utak állapota
évek óta gondot jelent.

Megoldásuk azonban nem önkormányzati feladatként fo-
galmazhatók meg. Az évekkel ezelőtt a lakók számára ked-
vező áron történt értékesítés során a területek állami tulaj-
donban, a BV kezelésében maradtak. A város most a járda
rendbehozatalával jelezte,
hogy az ott lakók ügyeit
fontosnak tartja, s lehető-
ségei szerint a környezet
állapotában is előrelépést
kíván biztosítani. Második
lépésként a közvilágítás ki-
építés költségeinek felmé-
rése történik meg.

Útépítés közel tíz millióból Ipari műemlék lehet a víztorony

Szorító igény bölcsődére
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A P+R és
B+R fejlesz-
tések megva-
lósítása a fő-
városi agglo-
merációban
(Szigetszent-
miklós-Gyár-
telep, HÉV-
á l l o m á s )
K M O P -
2.3.1 /C-08-
2009 - pro-
jekt kereté-
ben, 109 db

P+R parkoló és 20 db kerékpár befogadására alkalmas fe-
dett B+R kerékpártároló épült, akadálymentes parkolóhe-
lyek létesítésével, térfigyelő rendszerrel, közvilágítással, kap-
csolódó zöld elemekkel.

Az Önkormányzat saját finanszírozásában további 11 db
P+R parkolót alakított ki. A projekt megvalósítása és az új
parkolók használata révén lehetővé válik az átszállás nem
kizárólag autóról hévre, hanem kerékpárról hévre és au-
tóbuszról hévre is. 

Ezáltal csökken a városba irányuló, főhálózati elemeken
zajló gépjárműforgalom. A 120 férőhelyes parkoló létesí-
tése rendezett körülményeket teremtett a Szigetszentmik-
lós-Gyártelepen lévő HÉV állomásnál.

Hoffman Pál or-
szággyűlési képvi-
selő is részt vett a
Csepel-sziget Tér-
ségfejlesztési Társu-
lás júniusi ülésén. 

A napirendek kö -
zül kiemelkedett
Tarnai Richárd a
Pest Megyei Kor-
mányhivatal ve ze tő -

jének tájékoztatása a folyamatban lévő és tervezett közigaz-
gatási és önkormányzati változásokról. 

Hoffman Pál elemezte az új járási rendszer kialakítását,
s a kistérség megváltozott társadalmi és gazdasági viszo-
nyait.  Megfontolásra ajánlotta Varga József korábbi sziget -
újfalui polgármester javaslatát, a kistérségi polgármesterek
és a kormányzati döntéshozók számára: a két központú,
Szigetszentmiklósi és Ráckevei közigazgatási egység
(egységek) kialakításának gondolatát. Kiemelte: a haté-
konyságra, költségcsökkentésre törekvő feladatellátás fon-
tos, azonban törekedni kell arra, hogy az emberek ügyeiket
a hozzájuk legközelebb lévő hivatalokban intézhessék. 

Az ügyfélközpontúság elvének érvényesülnie kell az ok-
mányirodák, gyámhivatalok átszervezése során, s a szabály-
sértési vagy építéshatósági ügyek eljárási rendjének kia la -
kításánál. 

Mérföldkőhöz
érkezett a Kis-
Duna menti in-
gatlanok csator-
názására szerve-
ződött csapat
munkája. Hosszú
sorokban álltak a
tulajdonosok, il-
letve küldötteik a
tak sonyi torna-

csarnok udvarán 2011. szeptember 2-án.
A 8.500 ingatlan tulajdonost érintő fejlesztés előkészüle-

teit Kreisz László taksonyi polgármester fogta össze. Kreisz
László jogosan büszke arra, hogy sikerült a térség egyik leg-
jelentősebb beruházását a megvalósítás közelébe hozni. 

Ez a fejlesztés egy négy elemből álló projekt része. Sajná-
latos, hogy az iszapkotrás és a Dél-Pesti szennyvíz átvezetése
a Nagy-Dunába, az előző kormány időszakában megakadt,
elbukott. Kiemelkedően fontos volt a Csepel-sziget és Kör-
nyéke Többcélú Önkormányzati Társulás 20 mFt-os kötele-
zettségvállalására született döntés, mely lehetővé tette a szer-
vezési munkák elindítását. Minden elismerést megérdemel

az érintett polgármesterek kiváló szervező munkája. A kor-
mány döntött a program 3,8 mdFt-os támogatásáról, amihez
az érintett 8539 tulajdonos 67 %-ának összefogására volt
szükség. Bizalmat szerezni az embereknél, elérni, hogy az
önrész 180.000 Ft költségét vállalják, bizony embert próbáló
feladat.

Az alakuló ülés feszültsége jól tükrözte az előzményeket.
A települési gyűléseken megválasztott küldöttek biztosabb-
nak látták a helyzetet, mint a kb. 100 önmagát képviselni
kívánó tulajdonos. Az elnökség kézben tartotta az esemé-
nyeket dr. Kovács Tibor és Kreisz László irányításával, a je-
lenlévők megszavazták a vízi közmű társulás megalakulását,
létrehozták a jogszabályokban előírt szervezetet. Megnyug-
tató volt, hogy a Fejlesztési Ügynökség képviseletében Ki-
rály Zoltán is sikeresnek ítélte az előkészületeket. 

Gyakran hangzott el a kérdés az est folyamán, mikorra
várható a beruházás megvalósulása, amire konkrét dátum-
mal szolgáltak a szervezők. 2012. december 31-ig tervezik
a beruházás befejezését.

A beruházás nagy lépés a Kis-Duna tisztításában, de csak
a további lépésekkel, az iszapkotrással, a Dél-pesti szennyvíz
Nagy-Dunába vezetésével a Tassi korszerűsítéssel válik tel-
jessé a rekultiváció.

Tarnai Richárd Szabó József 
szigetszentmiklósi polgármester vendégeként

Rendezett körülmények 
Szigetszentmiklós-Gyártelepen 

P+R és B+R parkolók átadása

Változások az emberekért
Dr. Tarnai Richárd a Csepel-sziget és 
Környéke Többcélú Önkormányzati 

Társulás ülésén

Hatezer ember bizalma
Vízi közműtársulás a Kis-Duna csatornázására
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Magyarország helyzete olyan, mint egy munkahelyét elvesztett frank-hiteles családé: az elmúlt
nyolc évben hatalmas kölcsönöket vettek fel „elődeink”, amely mellett a világgazdasági válság
második mélypontja (2010-ben) elkezdődött. Magyarország nehéz helyzetben van. Magyaror-
szágot meg kell újítani, az elmúlt nyolc év hibáit rendbe kell tenni. Nincs már időnk a kistér-
ségben sem, változásokat várnak tőlünk az emberek. Mindent megteszünk azért, hogy válasz-
tóink segítségével kistérségünk tovább fejlődjön. A beruházásaink, célkitűzéseink folyamato-
sak, szerencsére láthatóak az eredmények - véli Hoffman Pál, térségünk országgyűlési
képviselője, aki a megválasztása óta eltelt időszakot összegezte.

- Mi történt megválasztása óta körzetünkben, mit tart lényeges válto-
zásnak az előző ciklushoz képest? Kérem, értékelje az elmúlt időszakot.

Az elmúlt évtizedek problémáinak megoldását tűztük ki célul ebben
a ciklusban. Megvalósítjuk azt, amit mások csak ígérgettek. A Pest Me-
gyei Közgyűlés nehéz költségvetési helyzete ellenére elkészült a Sziget-
szentmiklós-gyártelepi szakrendelő egymilliárd forintos korszerűsítése,
bővítése. Szigetszentmiklós város és a BKV egy közös pályázattal P+R
parkolókat alakított ki a HÉV-állomás, illetve a rendelő előtt. Tényle-
gesen megkezdődött és a módosított határidőre elkészül az előző cik-
lusban csak ígérgetett és rosszul előkészített Csepel-szigeti gerincút. Fo-
lyik az M0-s autóút déli szakaszának bővítése. 

Van esély egy Taksony és Dunavarsány közötti körforgalom meg-
valósulására, köszönhetően a varsányi erőfeszítéseknek.

A ráckevei Kis-Duna 34 mdFt-os projektjét a szocialisták megbuktat-
ták. A rekultiváció helyzete ellentmondásos, és a közeljövőben csak a Kis-
Duna parti ingatlanok csatornázására van esély. Kreisz László taksonyi
polgármester vezetésével megalakult a beruházás bonyolításához szük-
séges társulás. Kormányunk 3,8 milliárd forintot biztosít a megvalósításra.

A kivitelezési munkák 2012 decemberéig befejeződhetnek.  
- Említette a 34 milliárdos projektet, amit óriásplakátokon láttunk

reklámozva. Mi történt a Ráckevei Kis-Duna projekttel?
Nem adták be az Európai Unióhoz a teljes pályázati anyagot, mert

a korábbi MSZP-s csepeli, illetve az MSZP-SZDSZ-es Fővárosi Köz-
gyűlés nem biztosította a délpesti szennyvíz Nagy-Dunába vezetésére
tervezett projektelem feltételeit. 

Egy Európai Uniós bizottság vizsgálta az iszapkotrás, és a tassi mű-
tárgy szükségességét, terveit. Ez a két projektelem sem áll jól. Ami az
MSZP-SZDSZ-es kormányokon múlott az megbukott. 

Ami az önkormányzatokon, a Fidesz kormányon, az egy éven belül
megvalósul. 

Véleményem szerint vizsgálatot igényel a Kis-Duna rekultiváció ügye.
- Közbiztonság. Várható-e javulás, vagy legalább a mostani állapot

megőrzése?
A Szigetszentmiklósi Rendőrkapitányság új parancsnoka, Kántor

Gerzson alezredes lett februárban. Érezhető lendülettel kezdett a mun-
kához, ami nem könnyű. Az ellátási terület lakossága a rendszerváltás
óta megduplázódott, míg a rendőri létszám nem változott. Kapitány úr
mindent megtesz a feltételek javítására, munkájának – és természetesen
kollégáinak - köszönhetően pozitív változásokat érezhetünk. Nyáron
17 fiatal, gyakorlatát töltő rendőrrel bővült a kapitányság, átmenetileg. 

Elhelyezésükről Tököl, Halásztelek és Szigetszentmiklós gondosko-
dik. Egy évig biztosan számíthatunk a munkájukra. 

Két középiskolában várható a rendészeti fakultáció 2012-től való be-
indítása, ami a helyi fiatalok számára teheti vonzóvá a rendőri pályát.

- Hogyan alakul az ősz, mivel foglalkozik a parlament?
A parlament őszi időszakában 63 jogszabályt tárgyalunk. Lesznek

köztük sarkalatos jogszabályok, amelyek az új Alaptörvény szerves ré-
szét jelentik. Az önkormányzati, a közoktatási, a választási, az igazság-
ügyi és a munka törvénykönyv szabályainak megvitatása komoly fel-
adat lesz. Többek között ősszel kerül a parlament elé a polgárőrség,
a turizmus és a sport témája is. A jogszabályok előkészítéséhez a ko-
rábbi időszakban gyakran kaptam segítséget szervezetektől, választó-
polgároktól. Javaslatokat, gondolatokat a jövőben is szívesen fogadok.
Az utóbbi hetekben gyakorlati segítséget is nyújtok egyesületeknek,
szakosztályoknak a társasági adó sportcélú támogatásának megpályá-
zásához. Elsősorban utánpótlásra, de létesítményfejlesztésre is komoly
összegű támogatások nyerhetők, labdarúgásban, kézi-és kosárlabdá-
ban, vízilabdában és jégkorongban. 

- Hányszor interpellált a Parlamentben az elmúlt egy évben?
Az interpelláció elsősorban ellenzéki műfaj. Kormánypárti 

politikusként abban a szerencsés helyzetben vagyok, hogy személye-
sen, a hétköznapi munkában is megkereshetem azokat a szakpoliti-
kusokat, akik a kistérség ügyeiben segíthetnek. Az Alkotmány vitájá-
ban, a sporttörvény módosításánál, a bunyevác nemzetiség kérdésé-
ben, a szocialista lenyúlást jelentő P.P.P. programok ügyében fejtettem
ki véleményemet. 

- Van-e okunk bizakodásra? A Fidesz és az ország vezetése lát-e va-
lami pislákoló fényt, ami az alagút végét jelezné?

A kormány azzal szembesült, hogy a szocialista kormány költségvetési
számai nem feleltek meg a valóságnak, a hiány valójában a 7 %-ot is
meghaladta. Közel 500 milliárd forint kellett a válságos helyzet megol-
dására. Úgy látom, hogy a rendkívüli gazdasági döntésekkel, a válsá-
gadókkal, költségvetési zárolásokkal, a gazdasági akciótervvel, az új Szé-
chenyi és a Széll Kálmán Tervvel sikerül stabilizálni az ország helyzetét,
s megteremteni a gazdasági növekedés feltételeit. Rendkívül fontos az
ország adósságállományának csökkentése, a takarékos állam működé-
sének kialakítása, a gazdaság fejlesztése, a munkahelyteremtés. Biza-
kodom, mert a kormány munkájában hangsúlyossá váltak a nemzeti ér-
tékek, erőteljessé vált a magyar érdekek képviselete. Reményt keltő,
hogy másfél év után is megvan a bizalom a kormány munkája iránt.
Erre nyilván jó alapot adnak azok a történelmi jelentőségű döntések,
amelyeket meghoztunk. Az új Alaptörvény, a Nemzeti Együttműködés-
ről szóló Nyilatkozat, a határon túli magyarok állampolgárságát bizto-
sító jogszabály, és az új egyházi törvény is történelmi jelentőségű. 

- A Csepel-sziget egy festői környezet volt, és lehetne. Terveznek-e va-
lamilyen stratégiai váltást a fejlesztéseknél?

A Csepel-sziget valóban többet érdemel annál, mint ahová az elmúlt
20 évben eljuttatták. Bízom abban, hogy az új önkormányzati, köz-
igazgatási szabályok között a kistérségi együttműködés eredménye-
sebb lesz. Várhatóan a megyék kapják a területfejlesztéssel kapcsolatos
feladatokat, ezért fontos lesz a kistérség érdekeinek képviselete. A köz-
igazgatási átalakulás során járások jönnek létre. Nagy kérdés, hogy a
volt ráckevei járás áll fel újra, vagy pedig az élethez igazítva Sziget-
szentmiklós kap járási központ szerepet. Esetleg kettéválik a térség
és két járást alakítanak ki. Arra kell törekedni, hogy az emberek az új
hivatalokban gyors, kényelmes ügyintézésre számíthassanak. Kistér-
ségünk stratégiájában mindig hangsúlyosan jelenik meg a turisztika,
a rekreáció, ám komoly fejlesztéseket elsősorban magánbefektetők
valósítottak meg. Számukra kell jó befektetési környezetet létrehozni.
Véleményem szerint az M0-ás autópálya közelében, az agglomerációs
településeken kell további vállalkozás-telepítésre feltételeket biztosí-
tani.  A déli térségben még hangsúlyosabb kell, hogy legyen a turisz-
tikai, idegenforgalmi fejlesztések feltételeinek javítása.

- Nehéz ma konkrét ígéretet tenni, mi lesz az, aminek örülhetünk
2012-ben?

Megvalósul a Kis-Dunamenti
települések part menti ingat-
lanjainak 3,8 mdFt-ba kerülő
csatornázása. A Csepel-szigeti
Gerinc-utat már biztosan hasz-
nálhatjuk majd. Végre gyor-
sabb és kiszámíthatóbb lesz a
közlekedés. Remélhetőleg el-
kezdődik a „Halásztelki ág”-
nak nevezett szakasz építése is. 

Folytatódik az M0 autóút autópályává szélesítése és a hidak építése.
Megépül a Taksony-Dunavarsány közötti körforgalom.
Bízom abban is, hogy sor kerül a repülőtér körüli 5101. számú út

aszfaltozására is.
Bódy Géza

Végre: tettek, eredmények a kistérségben !
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A tököli gyülekezet életét nagy várakozás
előzte meg, mielőtt megkezdted itt lelkészi te-
endőid. Mik az első benyomásaid?

Nemcsak a gyülekezetben volt nagy vá-
rakozás, hanem bennem is, hiszen a tö-
köli gyülekezet lesz az első önálló gyüle-
kezetem. Nagyon vártam az első alkalmat
és amikor beléptem először a templomba
az a kellemes érzés fogott el, amit otthon

szoktam érezni. Az eltelt rövid idő alatt pedig látom, hogy milyen
óriási lehetőség rejlik a gyülekezetben. Persze rengeteg munka vár
rám, de úgy látom, hogy egy Istennek szolgáló, összetartó közössé-
get lehet kialakítani. Sok a fiatal, sok a gyerek így nagyon jó missziós
területnek számít.

Mára már bizonyossá vált, amit az első kérdésemben is sejteni vélhető, mi-
szerint Tököl és Halásztelek egyházközsége megszűnik. Mi várható ezután?

Valóban igaz, hogy január 1-től a Tököl-Halasztelki Református
Egyházközség nem létezik többé, de ez azért van, mert szétválik a
két gyülekezet. Halásztelki Református Egyházközségre és Tököli
Református Missziói Egyházközségre. Az Egyházmegye vezetősége,
valamint az Egyházkerület is úgy látta, hogy egy lelkésznek már
nehéz ellátnia két gyülekezet megszaporodott teendőit. Valamint
úgy gondolták, hogy mindkét város épülő, fejlődő, növekvő város,
nem irreális az elképzelés, hogy mindkét gyülekezet megerősödne,
ha önálló, helyben lakó lelkipásztorral rendelkeznek. Így szeptem-
ber 1-től már így kerültem ide, hogy tudtam, hogy a tököli gyüle-
kezet lelkipásztora leszek. 

A felszenteléstől hogyan vezetett utad hozzánk?
Két évvel ezelőtt szenteltek lelkésszé. A Református Egyházban 6

év teológia, ebből 1 év segédlelkészi év elvégzése után lehet lelkész-
képesítő vizsgára jelentkezni, majd újabb egy év után kerülhet sor
a Lelkészszentelésre. Így került sor 2 éve a szentelésemre. Ebben az
időben a Vecsési Református Egyházközségben szolgáltam beosztott
lelkészként, úgy, hogy a gyülekezeti költségvetésbe nem fért bele,
hogy két lelkésznek adjon fizetést, így nekem 30 ember adta össze
2 éven keresztül minden hónapban a járandóságomat. Tavasszal ke-
resett meg Esperes úr, hogy gondolkozzak el a tököli lelkészségen.
Közben egy budapesti gyülekezet is megkeresett, hogy engem sze-
retnének lelkipásztorunknak. Végül Tököl mellett döntöttem, mert
úgy éreztem, hogy a Mennyei Atya ide vezérel, ezt az utat szánja
nekem.

Már tudjuk hogy mi vezetett városunkba, akkor a magától értetődő a kö-
vetkező kérdés, amivel kicsit visszaugrunk az időben. Mi vezetetett a lelkészi
szolgálatra? Volt valami sugallat, isteni elhívás vagy esetleg szülői  hagyo-
mányfolytatás?

Nem, a szüleim nem lelkészek. Tudom, hogy Isten hívott el erre
a szolgálatra. E nélkül a hit nélkül nem lehetne végezni ezt a szol-
gálatot. Amióta lelkészként dolgozok, azóta érzem, hogy Istentől
rendelt helyemen vagyok, boldoggá tesz, amit csinálok, és ez nagyon
fontos, hiszen nagyon kevesen végezhetik így a munkájukat.

A következő kérdés valószínűleg fel sem tenném, ha magam, nem a női
nemet képviselném. Nem árulok el nagy titkot azzal, - és bizonyára magad
is szembesültél már vele-, hogy néha csodálkoznak, kételkedő pillantásokat
vetnek az emberek amikor megtudják egy ilyen fiatalasszony vállalja a lel-
készi szolgálatot. Nem vagy egyedül ezzel, hiszen egyre többen a gyengébbik
nemből, (mint ezt tapasztalhattuk nyáron a lelkészváltás folyamán is Végh
Gizella lelkésznő esetében, akinek ezúton is köszönjük áldásos szolgálatát)
választják/vállalják ezt az elhívást. Amennyiben van, mégis miben nyilvá-
nul meg a különbség?

Persze van különbség. Egy férfi és egy nő máshogy közelít meg
dolgokat, más lesz a fontos, más az erősség-gyengeség. De nem hi-
szem, hogy ezen kívül más különbség lenne. Úgy gondolom, ha
Isten  elhív valakit erre a szolgálatra, akkor ad erőt is a feladatok
elvégzéséhez, és nem számit Neki, hogy férfit vagy nőt, fiatalt vagy

időst bíz meg feladattal. A Bibliában is számos példát találunk, hogy
Isten elhív a szolgálatára férfiakat, nőket, fiatalokat, időseket. Gon-
doljunk csak Jeremiásra, aki nagyon fiatalon kezdi meg szolgálatát,
vagy ott van Debóra, akinek nőként ad nagyon komoly feladatot az
Úr Isten.

Református templomunk felszentelése még várat magára. Ezzel kapcso-
latban  vannak tervek? 

Igen, jó lenne egy nagy városi ünnepséget szervezni. Manapság
bezárnak a templomok, Tökölön pedig most épült. Ez mindenkép-
pen hálaadásra ad okot. Nemcsak a gyülekezet, hanem a város is
büszke lehet, hogy nálunk nem hanyatlik, hanem épül, fejlődik az
Egyház.

Beszélgettünk arról, hogy saját gyülekezeti kiadványt is tervezel. Azon
kívül, hogy felhívjuk a hívek figyelmét: várják és keressék az új hírforrást,
mi az, amit megtudhatunk ebből, milyen tartalommal lesz megtöltve?

Egy nagyon egyszerű kis gyülekezeti újságot tervezek, amely min-
den hónapban megjelenik. Ez a kis lap egy kis igei leírást fog tar-
talmazni, valamint az aktuális havi programokat, terveket, elérhe-
tőségeket, érdekességeket. Fontosnak tartom, hogy a város lakói
tudják, mi történik a református gyülekezetben. 

Szeretném, ha látnák a város lakói is, hogy a református gyüle-
kezet nem „csak” vasárnapi istentiszteletre ad lehetőséget, hanem
közösséget kínál. 

Minél hamarabb egy gyülekezeti honlapot is szeretnék elindítani,
mert már kaptam jelzést, hogy interneten keresték a gyülekezetet,
gyülekezeti alkalmakat.

Sokat beszélgettünk a gyerekmunkáról, az ifjúság szárny alá vételéről mióta
itt vagy. Mik a tapasztalataid, mik a javítanivalók a mai gyermekek és ifjúság
életében? Mi az, amit az egyház önmagában meg tud tenni, mi az, amihez se-
gítség kell? Mit jelent feladatban a „ma gyermeke a jövő gyülekezete?”

Mindenki számára nyilvánvaló, hogy a család intézménye bajban
van, segítségre szorul. Gondoljunk a mozaikcsaládokra, vagy arra,
hogy a szülőknek kevés lehetőségük van minőségi időt tölteni gyer-
mekeikkel, házastársaikkal. Úgy látom, hogy komoly összefogásra
van szükség az oktatási intézmények, családsegítő szolgálatok és az
egyházak részéről. Egymást támogatva, egymás munkáját segítve
kell tennünk a családok megerősödéséért. Ebben fontos szerepet
játszik a hitoktatás, valamint az olyan gyülekezeti alkalmak meg-
szervezése, amelyek segítséget nyújtanak párkapcsolat és gyermek-
nevelés terén. Fontosnak tartom, hogy olyan alkalmaink legyenek,
amelyek a család minden tagjának alkalmat jelentsen. Mit értek ez
alatt? Például azt, hogy a vasárnapi istentiszteleten gyermek isten-
tiszteletet tartunk. Így a család összes tagja részt tud venni az alkal-
mon. A szülők a felnőtt istentiszteleten, a gyermekek a nekik meg-
felelő alkalmon. A szülő így figyelni tud, nem kell aggódnia, hogy
gyermeke zajongani fog, zavar másokat, a gyerekek pedig nem unat-
koznak, játszanak, élvezik a saját foglalkozásukat. 

Vannak olyan tervek amik kifejezetten a kisgyermekes korosztályt célozzák
meg, esetleg valami olyan, amivel itt eddig még nem találkoztunk?

Mivel, én is kisgyermekes édesanya vagyok, fontosnak tartom az
ilyen alkalmakat. Tudom, hogy sok hasonló program volt/van  a vá-
rosban, de bízom benne, hogy sikerül más alkalmakat kínálni.  A
parókia felújítása lassan elkezdődik, és az udvaron lévő kisházat is
felújítjuk azzal a céllal, hogy gyülekezeti alkalmaknak adjon otthont.
Gondolok itt a baba-mama körre és a játszóházra.

Annyit ígérhetek, hogy a kis gyülekezeti újságunkban minden al-
kalomról beszámolunk.

Városunkba történő elhívásához, kívánunk a lelkészasszonynak áldásos
gyülekezet és léleképítő munkát, a megválasztott új presbitériumnak és egy-
házgondnoknak feladatuk ellátásához pedig Isten nyújtotta erőt.

„Mindeddig megsegített minket az Úr!” (1 Sám 7,12)
Áldás Békesség!                                                              

Ecsedi Beáta

Nt. Nátulyné Szabolcsik Eszter református lelkipásztorral 
Ecsedi Beáta beszélgetett elhívásáról, feladatairól, terveiről
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Thuróczi István nyugdíjba vonulása új helyzetet teremtett
a Tököl-Halásztelek református Egyházközség életében. Az
ócsai lelkész beosztottjaként Nátulyné Szabolcsik Eszter he-
lyettes lelkészként látja el a szolgálatot. Mint Hoffman Pál
polgármesternek elmondta, szeretné hosszú távra rendezni
a két város református közösségeinek viszonyát.

Segíteni kívánják a tököli lelkészház rendbetételét, s a re-
formátus templom felszentelését is fontosnak tartja. Sokat
vár az őszi presbiter választástól, aminek nyomán megvaló-
sulhat a tököli református egyházközség önállóvá válása.

Megnyugtató, hogy a helyi reformátusok között nagy te-
kintéllyel bíró Vörös Boldizsár az új időszakra is vállalja a
presbiteri munkát, s mellette olyan új, energikus fiatal 

emberek tevékenykedhetnek, mint Kiss László, a Mikecz
Kálmán Huszárbandérium vezetője.

Évtizedekkel ezelőtt Tököl legfontosabb eseményei voltak
a búcsúk. Elsősorban a szeptember 8-i kisboldogasszony
napi „nagy búcsú” hozta össze a családokat. Máshová elszár-
mazottak, rokonok, ismerősök, családtagok találkozása
azonban a kisbúcsúnak nevezett Anna-napi szentmise al-
kalmával is rendszeres volt. A faluszéli Anna kápolna kör-
nyezete a rendszerváltoztatás
után néhány elkötelezett tö-
köli hívő közreműködésével
visszakerült az egyház tulajdo-
nába. Mint Gergics Illés az
egykori szervező és felajánló
elmondta, Csurcsia Pállal és
Istvánnal, valamint Rimóczi
Lászlóval kötelezettségüknek
érezték a szinte szenthely visz-
szaszerzését s az egyházhoz
juttatását. A kápolnát nem
kevés gondot vállalva még a

70-es években hozta helyre az akkori Petőfi Szakszövetkezet
Juhász János elnök vezetésével. Az Árkocsevics család ke-
resztet állított, a Radnics család a belső festést, Ági Ferenc
és Kővári András családja a tetőszerkezeti munkákat bizto-
sította. Húsz éve már, hogy évente egyszer benépesül a ká-
polna és környéke. Tököli s környékbeli településekről ér-

kezett hívek hallgatják a sza-
badtéri szentmisét. Szép
hagyományt elevenítettek fel
Papp László plébános úr veze-
tésével a rác hívek azzal, hogy
a templomtól a gáton gyalo-
golva, egyházi énekeket éne-
kelve, imádkozva érkeznek a
kápolnához. A mindig külö-
nös, emelkedett hangulatú
szentmise az egyházi kórus
közreműködésével vált igazán
bensőségessé.    

Anna-napi kisbúcsú

A görög „preszbüterosz” szó egyszerűen csak azt jelenti:
idősebb, vénebb, tapasztaltabb.

Már a jeruzsálemi ősgyülekezetben az ókori Vének Taná-
csának mintájára voltak presbiterek, akik testületileg intéz-
ték a közösség ügyeit. Ehhez a gyakorlathoz tért vissza a
svájci reformáció, amikor presbitériumok felállítását kez-
deményezte – a püspöki hatalom helyett – az egyház belső
ügyeinek intézésére. 

A magyar reformáció talaján még 1562-ben a Tarcal-Tor-
dai Hitvallásban a presbiter kifejezés alatt a lelkipásztort
értették.

A Római Katolikus Egyházban a papi testületet értik a
presbitérium alatt mind a mai napig. Az első Presbitériumot
Pápán Kanizsai Pálfi János (1584-1641) állította fel 1617-ben.
A magyar Református Egyházban a puritánok népszerűsítet-
ték, s így terjedt el országszerte. 1993 óta a Magyar Katolikus
Püspöki Kar által kidolgozott szabályzat szerint a katolikus
közösségeknek is van Egyházközségi Képviselő-testülete.

A Presbitérium munkájának lényegét már jelzi az is, hogy
a Képviselő-testület lehet ennek megfelelője más helyen. 

Az egyházi törvény úgy definiálja a Presbitériumot, hogy
az nem más, mint az Egyházközség lelki és anyagi ügyeinek
sáfára. 

Kik lehetnek tagjai a Presbitériumnak?A Szentírás szerint
a nem erőszakos, nem veszekedő, nem nyereségre vágyó,
nem újonnan megtért, nem akaratos, nem hirtelen haragú,
hanem illedelmes, vendégszerető, tanításra alkalmas, mér-
tékletes, feddhetetlen, józan, tisztességes, családját jól ve-
zető, kipróbált gyülekezeti tag lehet presbiter.

Az egyházi törvények szerint azok a konfirmált, felnőtt
egyháztagok, akik járnak templomba, úrvacsoráznak és
anyagilag hozzájárulnak az egyházközség fenntartásához,
azok választók és választhatók.
A Magyarországi Református Egyházban hat évre szól a
presbiterek megbízatása. A 2005-ben választott, és 2006. ja-
nuár 1-én hivatalba lépett Presbitériumok megbízatása az
év végével lejár. Ezért ebben az évben októbertől decembe-
rig minden református gyülekezetben jelölések, listaállítá-
sok és választások vannak, hogy 2012. január 1-ével elkezd-
hessék munkájukat az új Presbitériumok.

Önálló tököli református egyházközség

Presbiterválasztás



14 Tököli Tükörképek, események

Horvát est és Sváb parti  – Zenés Nyári Esték

20 év szabadon – Buli a lakótelepen
Hoffman Pál polgármester, Borsos Zoltán és Csur-

csia István képviselők kezdeményezésére "bulival",
Családi Nappal emlékeztek meg a szovjet csapatok tá-
vozásának 20 éves évfordulójáról. Az esti program, a
hagyományos helyszínen az Ági-söröző előtti terüle-
ten került megtartásra. A Benetton Band együttesre
alapozott műsorban Völgyi Zsuzsi, majd Jessy szóra-
koztatta a szép számban megjelent nézőket. Völgyi
Zsuzsi nemcsak dalaival, hanem közvetlenségével is
elvarázsolta a fiatalokat.

Remek hangulatú vetélkedő, szórakoztató progra-
mot vezetett. Öröm volt megismerni énekléssel fog-
lalkozó, s azt kiválóan művelő tököli fiatalokat is. A
programon fellépési lehetőséget kapott a "Csillag szü-
letik" tagjaként Eőry Viktória és Major Bettina is.
Nagy sikert aratott a már szinte saját "klubbal" bíró
Jessy műsora is, aki latin dallamokkal lopta a hallga-
tók szívébe magát.

A Benetton Band együttes frenetikus bulival zárta
az emlékezetes estét.

Kegyes volt az időjárás a rendezvények résztvevői-
hez. Több éves hagyomány már, hogy a sokak által
„fűzfa” koncerteknek nevezett eseményeket megren-
dezi a képviselő-testület és a Horvát, illetve a Német

Kisebbségi Önkormányzat. Két óra, a szó szoros ér-
telmében is „felhőtlen” szórakozást nyújtott a Preko-
vac együttes és a szigetújfalusi Ujflucher Buam zene-
kar. A több száz néző és hallgató különösen a fiata-
lokkal, a Prekovac tagok gyermekeivel kiegészített

tököli együttest ünne-
pelte. 

Nagy tapsot kapott az
újfalusi sváb zenekar ér-
dekesen hangszerelt és
énekelt feldolgozásai is.
Kedves gesztusa a ren-
dezőknek, hogy a részt-
vevőket meginvitálják

egy pohár borra, s pogácsával, zsíros kenyérrel emelik
a hangulatot. Az estébe nyúló koncert a sötétedés
után gyönyörűen kivilágított templom látványával
mindenki számára maradandó élményt nyújtott.

Apostagon rendezett kiállítást Csollák Mihály. Feledy
Balázs méltatása szerint a tököli művész szenvedélyes
bohócaival festőiséggel ábrázolja a valóságot és az álar-
cot.

Értő kritika – bohóckollázs
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Olyan esemény -
re került sor az el-
múlt hónapban a
városban, amely
korábban még
nem volt Tökö-
lön. Az 1956-ban
végzett fiú és lány
osztályok tartották

55 éves osztálytalálkozójukat. Egy rendkívül összetartó kö-
zösségről van szó, hiszen ötévenként mindig találkoznak
egymással, s baráti vacsora keretében nosztalgiáznak, em-

lékeznek fiatalsá-
gukra.

Sajnos sok tár-
suk, 24 férfi és 4
hölgy már nem
élte meg a talál-
kozót, rájuk virág-
csokor elhelyezé-
sével emlékeztek. 

Nem csupán egy
vacsorára ültek
össze, hanem egy
egész délutánt töl-
töttek el tartalma-
san. Kezdésként
bejárták a Fő utcai
egykori általános
iskola bontás előtt
álló épületét azzal a tudattal, hogy talán ők az utolsó osztály,
amelyik még bejárhatta régi tantermeit, felidézhette az ud-
varon az egykori szünetek hangulatát. Meglátogatták a
Helytörténeti Gyűjteményt is, amely sokuknak valódi meg-
lepetést jelentett. Tanáraik közül most nem tudott eljönni
senki, de sokak ölelték meglepetéssel Perger Ádámot, aki
évtizedek óta Pakson él, de erre a hívásra örömmel érke-
zett. A Dunagép Zrt tárgyaló helységében rendezett vacso-
rán röviden köszöntötte az osztályt Hoffman Pál polgár-
mester is, aki kiemelte a ragaszkodást, az egymás életének
figyelemmel kísérését, amely ennek az évfolyamnak a tag-
jait jellemzi.

55 éves osztálytalálkozó

Szüreti felvonulás

Lovas nyílt nap a Határ úti Bodor tanyán

2011. szeptember 10-én, szombaton Lovas nyílt napot tartott a Tököli Lovas Klub
Egyesület a Határ úti Bodor tanyán az alábbi mottóval: Szerettessük meg gyerme-
keinkkel, unokáinkkal a lovat. Az érdeklődők betekinthettek a lovas élet hétköz-
napjaiba, lovak és lovasemberek társaságában. A programban szerepelt kocsikázás,
csikós bemutató és kiscsikó simogatás.

Kiadja:

Tököl Város Polgármesteri Hivatala
Szerkesztő:

Oliva Marketing Kft.
Nyomda:

Press+Print Kft.
A képeket Malaczkó István készítette.
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Az Alaptörvény asztala
Az Országgyűlés 2011. április 18-án elfogadta Magyar-

ország Alaptörvényét. A rendszerváltás után több mint 20
évvel, 2012. január 1-én lép hatályba az új törvény.  A Kor-
mány ebből az alkalomból személyre szóló Alaptörvény ké-
relmezését biztosítja, ily módon lehetővé téve, hogy Ma-

gyarország új Alaptörvénye a kérelmezők számára megismerhető, elérhető legyen,
és egyúttal személyre szóló emléktárgy is lehessen. Aki igényelni szeretne az Alap-
törvény Kövér László, a Magyar Országgyűlés Elnöke aláírásával ellátott, személyre
szólóan dedikált példányából, a Tököli Polgármesteri Hivatal Alkotmány asztalán
található igénylőlap kitöltésével megteheti. A kitöltésben a hivatal kijelölt munka-
társa nyújt segítséget. Az igénylőlapokat aláírás után az ügyfélszolgálaton lehet le-
adni.  A személyes adatok védelméről és a közérdekű adatok nyilvánosságáról szóló
1992. évi LXIII. Törvény alapján az adatszolgáltatás önkéntes. Az adatkezelés kizá-
rólag az Alaptörvény dedikált példányának a megadott címre való eljuttatását szol-
gálja, a kézbesítést követően a megadott adatok további kezelésére nem kerül sor.

1 Ft a vízdíjból
Érdekes ajánlattal kereste meg a Csepel-szigeti víznyerő kutakkal rendelkező

településeket a Fővárosi Vízművek. Megkeresésük szerint, a Fővárosi Vízművek
Zrt. víztermelő kapacitásával érintett önkormányzatok részére, az értékesített víz-
mennyiség minden köbmétere után, nettó 1 forint forrást teremtett a vízdíjból,
amit az érintett önkormányzatnak vízbázisvédelem céljából biztosított közérdekű
kötelezettségvállalásként fizet, évente, 2019-ig az adott önkormányzat közigazga-
tási határán belül termelt vízmennyiség arányában.  A forrás vízbázisvédelmi cé-
lokra fordítható, többek között csatorna beruházáshoz önrész támogatása, hulla-
dékgazdálkodási feladatok megvalósítása, turizmus fejlesztése. Ide tartozó hír az
is hogy a TVCS Kft. hosszú évek után visszakapta a vízjogi létesítési engedélyt
saját kút létesítésére. A számítások szerint 200 mFt-ba kerülő beruházás termé-
szetesen a mostaninál előnyösebb helyzetbe hozná a várost. A képviselő-testület
és a Polgármesteri Hivatal vizsgálja a pályázati és egyéb lehetőségeket a beruházás
megvalósítására.

Tűzoltók víz alatt
Ismét engedélyezte a képviselő-testület a szigetszentmiklósi tűzoltók számára,

hogy a városi uszoda medencéjében búvárképzési gyakorlatot folytassanak. Mint
Hajas Tibor, a tűzoltóság parancsnoka elmondta, rendkívüli jelentőségű lehet,
hogy veszélyhelyzetben nem kell a speciális egység tűzoltására várni, az önfelál-
dozó helyi tűzoltók is bevethetők.

Újabb kapocs Kovászna és Tököl között
Több éves baráti együttműködés erősödik októberben azzal, hogy a kovásznai

női kézilabda csapat Tökölre látogat. A református egyházak közötti barátság a
tököliek kovásznai látogatásával, mint Kiss László presbiter elmondta, új szaka-
szába érkezett. Az Erdélyi Egység Napján Tökölön szerzett benyomásaik feltétle-
nül erősítik a kapcsolatokat. Lőrincz Zsigmond polgármester úr tököli magánlá-
togatásán vetette fel a cserealapon működő sporttalálkozó lehetőségét. A tököli
vendégfogadást a házigazdák természetesen arra is felhasználják, hogy Tököl
mellett Budapest szépségeivel is megismerkedjenek a vendégek.

Változatlanul fontosak a közösségek
Várhatóan nagy visszhangja lesz annak a képviselő-testületi döntésnek, amely

a jövőben tököli egyesületek, közösségek számára sem biztosítja önkormányzati
intézmények térítésmentes használatát. Összességében 8 mFt körüli éves szinte
ez az összeg, amelyet jogszabályi előírás változások miatt a jövőben az érintett kö-
zösségeknek fizetniük kell. Több vezető már most jelezte, hogy a rájuk háruló ösz-
szeg előteremtésére nem látnak lehetőséget, ezért a képviselő-testület vizsgálja,
hogyan biztosítható működésük a jövőben.

Régi cég, erősödő minőségi igény
A régi cég végzi a jövőben is a közétkeztetést Tökölön. A szolgáltatás színvo-

nalával több probléma volt az elmúlt hónapokban, ezért a jövőben szigorúan el-
lenőrzik a kiszállított étel minőségét és mennyiségét. 

Médiaérdeklődés
A kistérségi média érdeklődését is felkeltette a tököli városközpont fejlesztési

projekt. Hoffman Pál gondolatébresztő felvezetését követően a Lakihegy Rádió
és a Duna-média, a Kis-Duna Televízió munkatársai készítettek interjút Hoffman
Pál polgármesterrel és Csvórics Gáborral, a Városfejlesztési Kft vezetőjével. Vonzó
város, befektetői érdeklődés felkeltése, új közösségi terek, lokálpatriotizmust erő-
sítő rendezvények jelzik majd Tököl városközpontjának megújulását – hangzott
el a Kft. által szervezett sajtótájékoztatón.

Tehetségfejlesztés
A Szárny-nyitogató Alapfokú Művészeti Iskola sajtótájékoztatót tartott a

TÁMOP. 3.2.11/10-1. pályázat keretében elnyert programokról. A pályázat címe: "
Komplex tanórai és tanórán kívüli művészeti tehetségfejlesztő programok a Rác-
kevei kistérség nevelési - oktatási intézményeiben".  Guthné Schneider Mária kö-
szöntője után Kósa Dávid ismertette a projekttel összefüggő tevékenységeket. A
pályázat keretében a Szárny-nyitogató Alapfokú Művészeti Iskola a 2011/ 2012
tanévben 14.563.160 Ft-ot használhat fel a Ráckevei kistérség oktatási intézménye-
iben tartott különböző programjaira.

Párbeszéd az együttműködésről
Régi probléma oldódott meg a BV lakótelepi házak előtti járda aszfaltozásával.

Az előzményekből kiderül, hogy más problémák is vannak a városrészben. 

A közvilágítás rendezése, a belső kertek gondozása, a kerítés és az utak állapota
évek óta gondot jelent. Megoldásuk azonban nem önkormányzati feladatként fo-
galmazhatók meg. Az évekkel ezelőtt a lakók számára történt értékesítés során a
területek állami tulajdonban, a BV kezelésében maradtak. A képviselő-testület
most a járda rendbehozatalával jelezte, hogy az ott' lakók ügyeit fontosnak tartja,
s lehetőségei szerint a környezet állapotában is előrelépést kíván biztosítani. Má-
sodik lépésként a közvilágítás kiépítés költségeinek felmérése történik meg.

Marad a helyi vérvétel
A nyár folyamán szabadságolás miatt néhány hétig szünetelt a vérvétel a tököli

Egészségközpontban. Többen is keresték Hoffman Pál polgármestert attól való fé-
lelmükben, hogy a Szigetszentmiklós Gyártelepi Szakrendelő felújítása után meg-
szűnik Tökölön ez a lehetőség. A válasz azonban megnyugtató a képviselő-testület
biztosítja a jövőben a helyi vérvételekhez szükséges egészségügyi munkatárs díja-
zását, így továbbra sem kell a tökölieknek emiatt Szigetszentmiklósra utazniuk.

Forráskezelés
A TVCS Kft. hosszú évek után megkapta a vízjogi létesítési engedélyt saját kút

létesítésére. A számítások szerint 200 mFt-ba kerülő beruházás a mostaninál elő-
nyösebb helyzetbe hozná a várost. A képviselő-testület és a Polgármesteri Hivatal
vizsgálja a pályázati és egyéb lehetőségeket a beruházás megvalósítására.

Idén is volt pályaválasztási kiállítás Tökölön
Október 13-án, csütörtökön várták a diákokat a városi Sportcsarnokban. A fi-

atalok 10 és 14 óra között választ kaphattak pályaválasztással kapcsolatos kérdé-
seikre, illetve a továbbtanulási lehetőségekkel is megismerkedhetnek. A rendez-
vény a Ráckevei Munkaügyi Központ vezetőjének, Schwartz Gáspárnak köszön-
hetően már 11 éve segíti a diákok és szüleik döntését. Az eseményt Hoffman Pál
és Schwartz Gáspár nyitotta meg.

Személyi változás, köszönet
Jogszabályi előírások miatt 3 főre kellett csökkentenie a képviselő-testületnek

a TVCS Kft Felügyelő Bizottságának létszámát. Dr. Monostory Péter, Kunzer Fe-
renc és Versics Péter mellett Polyák Ferenc vett részt évek óta ebben a munkában.
A képviselő-testület ülésén Hoffman Pál és a képviselők ajándékkal kedveskedtek,
s megköszönték Polyák Ferenc munkáját, s szakmájából következően a további
együttműködési igényt is megfogalmazták.

Új pályázat a műfüves pályára
A Tököli Önkormányzattal kötött megállapodások és engedélyek alapján pá-

lyázhat a Tököli Sportkör labdarúgó szakosztálya az infrastrukturális fejleszté-
sekre - erről döntött egy korábbi ülésén a Város Képviselő-testülete. Az önkor-
mányzat támogatta az egyesület pályázatát. Kedvező döntés esetén, a sportpálya
területén egy 60x40 méter nagyságú műfüves pálya épülhetne, kb. 50m Ft-ból a
pályázat saját forrását a Tököli Sportkör biztosítja.

Hazaszeretettel, odaadással
„Hazaszeretettel, odaadással és sok munkával tudja megőrizni egy nemzet

valódi, hiteles önmagát, ezektől leszünk erősek” – mondta Schmitt Pál köztár-
sasági elnök az 1956-os forradalom és szabadságharc emléknapja alkalmából
tartott állami kitüntetések átadási ünnepségén.  Magyarország köztársasági el-
nöke – a miniszterelnök előterjesztésére – nemzeti ünnepünk, október 23-a,
az 1956-os forradalom és szabadságharc 55. évfordulója alkalmából a Magyar
Köztársasági Érdemrend Lovagkeresztje (polgári tagozata) kitüntetést adomá-
nyozta a Politikai Foglyok Országos Szövetsége 56-os Tagozata és Pest megyei
elnökének,  az 1956-os forradalom és szabadságharc eszméinek és emlékének
ápolása érdekében végzett tevékenységéért Rácz József Sándornak.

- Milyen büntetést kapott a forradalom alatti tevékenysé-
géért?

Október 24-én kapcsolódtam be a forradalomba, és egé-
szen november negyedikéig aktív részese voltam az esemé-
nyeknek. A tevékenységemért életfogytiglanit rótt rám a bí-
róság. A Kisfogházban a cellám pont az akasztófa fölötti te-
remben volt, négy jó bajtársam utolsó kiabálását hallgattam
végig. A harminchárom embert befogadó zárkából mind-

össze hárman maradtunk életben. Mindenkinek a fantáziájára bízom, mit él-
tünk át akkoriban, abban a sivár börtönben.

- Soha nem akart disszidálni?
- Édesapám rengeteget agitált, hogy menjek, meneküljek Nyugatra, de

mivel a bajtársaimmal már láttuk- hallottuk, hogy a kommunisták mennyi és
miféle mocskot akarnak rákenni szent harcunkra, a maradás mellett döntöt-
tünk. El akartuk kerülni, hogy elkendőzhessék az igazságot. Megfogadtuk, hogy
végigcsináljuk, miért futottunk volna el? Ha így teszek, bárki gyávának titulál-
hatott volna.

- Mikor szabadult?
A vizsgálati anyagot összeállító nyomozó tíz év büntetést tippelt, amikor ki-

osztották az életfogytot, azt mondtam neki, ne űzzön szerencsejátékot. Ő azt
felelte, kizárólag én vagyok a hibás az ítéletért, mert hozzájuk hasonlóan a bí-
róságnak is politikai szemináriumot tartottam. Végül az ENSZ nyomására ki-
kényszerített 1963-as amnesztiával szabadultam, így összesen hat év két hóna-
pot töltöttem a rácsok mögött.

- Nem bánta meg, hogy itthon maradt?
Egy percig sem. Engem és a többieket is a 301-es parcella kötelez arra, hogy

ébren tartsuk, tartsam a forradalom szellemét. Nem szabad engedni a modern
kori hazugságoknak. 

(Magyar Hírlap – Lázin Miklós András)
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Halálesetek
2011. év júniustól októberig

Keller Sándorné sz.Kovács Margit élt 70 évet
Koós Antal élt 80 évet
Béki János élt 83 évet
Kolonics József élt 88 évet
Nádasi István élt 74 évet
Molnár Ferenc élt 82 évet
Istvánov Flórián élt 71 évet
Török Jánosné sz.Hajdú Anna élt 88 évet
Dobrocsi Ottó Antal élt 77 évet
Dragovics Gergelyné sz.Cseperkáló Anna élt 84 évet
Demeter József élt 70 évet
Farkas Mártonné sz.Nickl Gizella élt 75 évet
Brátán Ferenc élt 55 évet
Saitz József élt 73 évet
Major Józsefné sz. Tomin Mária élt 75 évet
Szigeti Endréné sz. Szilágyi Katalin élt 46 évet
Bóna Ferenc élt 90 évet
Busa Imréné sz. Vass Irma élt 87 évet
Gergics Imréné sz. Osza Anna élt 80 évet
Bublik Ferencné élt 84 évet
Ágics Andrásné sz. Milkovics Mária élt 72 évet
Áshin Márton élt 23 évet
Mustos Józsefné sz. Drexler Katalin élt 76 évet
Szakál Gyula élt 83 évet

születések
2011. év júniustól októberig

született gyermekek

Forró Zalán szül.: 2011.06. 15.
Brázda Balázs szül.: 2011.06.21.
Petruska Lola szül.: 2011.07.03.
Bakonyi Zsombor szül.: 2011.07.04.
Bali Tibor szül.: 2011.07.06.
Túry Dorottya szül.: 2011.07.08.
Udvardi Levente Zsolt szül.: 2011.07.20.
Miskei Máté szül.: 2011.07.27.
Misinszky Csenge szül.: 2011.07.29.
Farkas Lívia szül.: 2011. 07.31.
Karaba Nóra szül.: 2011.08.05.
Firnigel Tamás József szül.: 2011.08.10.
Kereki Éva Katalin szül.: 2011.08.12.
Stricula Mária Panka szül.: 2011.08.14.
Rodek Dániel szül.: 2011.08.16.
Fűz Bertalan szül.: 2011.08.23.
Farkas Gyula szül.: 2011.08.29.
Kertész Luca szül.: 2011.09.01.
Erdei Péter Nimród szül.: 2011.09.09.
Zrinyi Soma szül.: 2011.09.17.
Pintér Armand szül.: 2011.09.19.
Szegedi Noémi szül.: 2011.09.23.
Hirth Máté szül.: 2011.09.24.
Lengyel Simon Sámuel szül.: 2011.09.26.
Kovács Zoltán szül.: 2011.09. 28.
Ráckevei Kristóf szül.: 2011.10.05.
Badics Kíra Fruzsina szül.: 2011.10.06.
Botka Zente szül.: 2011.10.10.
András Bence szül.: 2011.10.15.
Borbély Milán András szül.: 2011.10. 19.
Baranyi Gábor szül.: 2011.10.21.

Házasságkötések
2011. év június, július, augusztus, szeptember, október

Szabó Zsolt Imre-Szabadi Tímea Tünde 2011. június 30.
Glaser András-Tibai Marietta Erzsébet 2011. július 2.
Juhász Ernő-Kwicsala Erika 2011. július 2.
Horváth János-Ambrus Krisztina 2011. július 30.
Simon Sándor-Mojzes Ildikó 2011. augusztus 6.
Hizsman Balázs Sándor-
Windecker Anikó Veronika 2011. augusztus 6.
Kócs János -Hartó Hajnalka 2011. augusztus 6.
Baki Bertalan-Bliznik Evelin 2011. augusztus 12.
Szücs András-Moczok Hajnalka Kinga 2011. augusztus 23.
Farkas Krisztián László-Ladó Szilvia 2011. augusztus 30.
Farkas Gyula-Kocsis Katalin 2011. szeptember 23.

A Tököli Szerb Kisebbségi Önkormányzat
ismét elveszítette egy kiváló képviselőjét. Várat-
lanul elhunyt Zsurzsucz István, akit Tökölön
szinte mindenki Sztévóként ismert. Lelkes és te-
vékeny tagja volt a 2006-ban megalakult, megvá-
lasztott tököli szerb önkormányzatnak. Halálát
nagy veszteségként éljük meg.

A Szerb Kisebbségi Önkormányzat szeptemberi ülésén esküt tett 
az új képviselő, Tábori Alajosné

Tisztelt Támogatók!
Tököl Szociálpolitikai Lehetőségek Fejlesztéséért Létrehozott Ala-

pítvány megköszöni, hogy 2009-ben is figyelmet fordítottak a hát-
rányos helyzetűek támogatására, és a személyi jövedelemadó 1 %-
át Alapítványunk részére ajánlották fel.

Fentieknek megfelelően a 2009. évi befizetés 130.747,- Ft volt,
mely összeget a tököli állandó lakóhellyel rendelkező, 90. életévet
betöltött, hátrányos szociális helyzetű idősek támogatására használta
fel az alapítvány.

Kérjük további támogatásukat, hogy segíthessünk az arra rászoru-
lóknak.

Tököl Szociálpolitikai Lehetőségek Fejlesztéséért Létrehozott Alapítvány

Ezúton szeretném köszönetünket tolmácsolni mindazoknak, akik
szerető édesapánk Brátán Ferenc betegségének, eltávozásának majd
gyászunknak idején mellettünk voltak. Jó szóval, emberséges hozzá-
állással erőt és bátorítást adtak, lelkileg és fizikailag egyaránt ahhoz,
hogy el tudjuk hordozni a legfájdalmasabb terhet.

Köszönöm reánkgondolásukat: 
Ecsedi Beáta és családja
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Nem túl nagy létszámú, ám annál aktívabb fórumot tartott Hoffman Pál
polgármester a Művelődési Központban. A Csvórics Gábor /Tököli Vá-
rosfejlesztési Kft. vezetője/ által készített profi prezentáció, a kiállított
képek, a vetített bemutató minden igényt kielégített. Együtt gondolkodást
váltott ki. 

Ritka mélységű, és modellértékű a tervezési folyamat, amely Tököl jelen-
legi sikereit, s a jövő eredményeit megalapozta. 

• A Gyarapodó Kertváros Gazdasági Program (2010-2026), 
• az Integrált Városfejlesztési Stratégia,
• a városközpont Akcióterületi Terve,
• a városközpont Helyi Gazdaságfejlesztési Stratégiája,
mint meglévő - a jelen fejlesztés alapjául szolgáló - dokumentumok mel-

lett, a Déli és a Pesti úti városrészek akcióterületi tervei is készülnek, s jövőre
a soron következő három városrész tervei is a városvezetés rendelkezésére
fognak állni. 

Ezek a részletes tervek biztosítják, hogy azok a városrészek is előre lépje-
nek, amelyek a jelenlegi pályázatban nem szerepelhettek. 

A felvetett javaslatokat most is rögzítették, akár a BV lakótelep, akár a Pesti
úti lakótelep, akár mint Lerner Péter javaslata a Széchenyi utca rendezésére
vonatkoztak. A résztvevők számára világossá vált: a város vezetői előtt ismer-
tek a feladatok, s mindent megtesznek a megoldásukért. A városközpontra
kiírt pályázat most ezen a területen kínált vissza nem térő lehetőséget. 

Fontos kérdésként merült fel a pályázathoz szükséges önrész hiteléről
szóló döntés. Tököl gazdálkodása, költségvetési helyzete nehéz, de a térség
és az ország legkevésbé eladósodott városai közé tartozik. Tököl adósság-
mutatója 20 eFt/fő, s az új hitel felvételével is csak fele lesz a környezetünk-
ben lévő települések adósságának. 

A beruházás részletein kívül, a felmerült kérdések a kivitelező kiválasztá-
sára kiírt közbeszerzést is érintették. 

Boda Zoltán igényként fogalmazta meg a helyi, környékbeli középvállal-
kozások bevonását a munkába, mert ezzel segítheti a város az itteni cégek
munkahelymegtartását. 

Hoffman Pál véleménye szerint helyes, hogy a kivitelezés közbeszerzési ki-
írásában elsősorban az ajánlati ár számít elbírálási szempontként, s hogy a

Fórum nemcsak városközpont fejlesztésről

„Célunk, hogy Tököl vonzó, izgalmas kisváros legyen.”
Mint minden város, Tököl fejlesztése is

hosszútávú koncepció és filozófia kérdése.
A város fejlesztésében rendkívül fontos,

hogy társadalmi, szakmai és politikai kon-
szenzus van.

A kulcskérdés továbbra is a lakosságszám
ütemezett növelése, a betelepülő családok és
vállalkozások számának kézbentartása.

Tököl az elmúlt 20 évben a térség meghatározó települé-
sévé küzdötte magát. Fontos cél, hogy továbbra is jelentős
város maradjon, ahol szívesen élnek a helyiek, s ahova öröm-
mel jönnek vendégek. Azt akarjuk, hogy Tököl vonzó, izgal-
mas kisváros legyen. A zegzugos „történelmi” településmag,
s a két Duna-part tálcán kínálja a virágzó, zöld kertvárossá
válás lehetőségét. 

A jövő Tököljének képét meghatározták az elmúlt évti-
zedek fejlesztései, a volt szovjet lakótelepi újjáépítése, a Fő
utca Program, s a „Tököl szíve”, városközpont rehabilitáció
program megvalósítása. Építészekkel, tervezőkkel egyeztet-
jük a tököliektől érkezett igényeket, javaslatokat, melyek a
többi városrész mozgalmassá tételét, kertvárosi arculatúvá
alakítását is biztosítják. 

Már dolgozunk a Pesti úti és a Ráckevei úti lakótelepek
megszépítésének tervein. Üzletekkel, terekkel, kertekkel
történő kiépítésük új, gyönyörű helyszíneket eredményez
majd.

Magától értetődődő cél, hogy meg kell oldani az ezekben
a városrészekben élők problémáit is, hogy az itt élők köz-
érzete jobbá váljon. A lakótelepeket nem problémának kell
tekinteni, hanem rangot kell adni az ezeken a területeken
élőknek. 

A város gazdasági ereje véges, a pályázatok kihasználása
elsőrangú feladat. A gazdasági potenciál növelése, és a szel-
lemi források kihasználása Tököl jövőképének alapja. A
város rendelkezik átfogó stratégiával, koncepcióval, város-
fejlesztési stratégiával, sőt részletekbe menő akcióterületi
tervekkel is. Mindezek egy vonzó kertvárost fognak ered-
ményezni a következő években, évtizedekben.

Tököl legnagyobb értéke a rendszerváltoztatásban meg-
jelent értékrendváltás. A hagyományokra építő keresztény-
nemzeti értékekre alapozott fejlesztési folyamat.

Gergics Illés
Pénzügyi-, Településfejlesztési és Ügyrendi Bizottság elnök

feltételek lehetővé teszik tököli vállalkozá-
sok pályázatának benyújtását is. 

Egy év alatt több mint tíz helyszínen kell
magasépítési, útépítési, kertépítési, burko-
lási feladatokat végezni. Tehát saját, és al-
vállalkozói teljesítésre egyaránt szükség lesz. 

A téli időszakban már nehéz lesz elkez-
deni a munkálatokat, ezért várhatóan a
jövő évben kezdődik meg az érdemi
munka. 

Csvórics Gábor
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34 ország 1200 indulója részvételével megrendezett verse-
nyen, 10 versenyző képviselte Pest megyét. A megye két leg-
erősebb kickbox szakosztályát működtető Taksony Vezér
Sportegyesületből egy fő, míg az ország egyik legeredménye-
sebb sportegyesületéből, a Szigetszentmiklós-Tököl Sport-
egyesületből 9 fő vívta ki az Eb-n való indulás lehetőségét.

A sportág népszerűségének növekedését a tavalyi világ-
bajnokság 1500 fős, míg az idei év Európa bajnokság 1200
indulója is mutatja, de ennél is lényegesebb tapasztalat a
küzdelmek láthatóan emelkedő színvonala.

Többnyire 16-os ágról, de több esetben 32 ágról induló
küzdelmek során lehetett dobogóra állni, ezért nagy izga-
lommal, de megfelelő önbizalommal léptünk a küzdőtérre.

Az első két nap selejtezői során három versenyzőnk saj-
nos vereséget szenvedett (Vetor, Gulyás, Vigmond), viszont
hét sportolónk jutott kor és súlycsoportjukban Európa leg-
jobb nyolc versenyzője közé.

Az előmérkőzések során négy versenyzőt lehet kiemelni.
Farkas Julianna, az újonc Ahmed Iliász, Lukács Dániel és
Elszaszer Dávid is jó formát mutatott és magabiztosan győz-
tek.

A harmadik napon a legjobb négy közé jutás mérkőzé-
sein, sajnos két sportolónk jutott túl, az újonc Ahmed Iliász
és Farkas Julianna ismét győzött, míg többi versenyzőnknek
ez nem sikerült.

Számunkra legfájdalmasabb vereséget, a versenyen ére-
meséllyel induló Elszaszer Dávid, Elszaszer Kitti és Olajos
Enikő veresége volt, habár Dávidot és Enikőt legyőző ír fiú
és lány végül megnyerte a versenyt.

Sajnos az elődöntőben sajnos Juti határozatlan volt, míg
Iliász a döntőben elveszítette azt a magabiztos kiállását, ami
az egész Európa bajnokság során jellemző volt rá.

Az ötnapos verseny végén két fiatal versenyzők Farkas Ju-
lianna bronzéremért, míg Ahmed Iliász ezüstéremért áll-
hatott fel a dobogóra. Nagyon büszkék vagyunk rájuk!

Röviden értékelve a versenyt elmondhatjuk, hogy a gyö-
nyörű környezetben és színvonalasan megrendezett verseny
volt az Európa bajnokság. Továbbra is a nemzetközi élme-
zőnyhöz tartozik a magyar kick-box. Saját versenyzőink
eredményeivel szintén fent tudtuk tartani a 30 év folyama-
tos eredményességét, még akkor is, ha nem a várt éreme-
sélyesek szerezték Eb érmeinket.

„Tanulság az, hogy a világ sportja fejlődik. Szakmai lé-
péselőnyünk megszűnt. 

Még több erőforrást kell beletenni a felkészülésbe, ha to-
vábbra is ott akarunk lenni a kick-box küzdősport nemzet-
közi élmezőnyébe.”

Gratulálunk a versenyzőknek, a felkészítő edzőknek és
köszönet a csapat támogatóinak!

Nem tudom lesz-e még aki aranyat szerez, de ennél szebb
és számunkra nagyobb örömet okozó biztosan nem lesz,
mivel ezt kemény küzdelmek során nemzeti válogatottunk
dicsősége mellett, az Egyesületünk és a mi büszkeségünkre
Wágner Vivien szerezte!

Vivient nem tudta megállítani egy ország bajnoka sem,
hiába a svájci pontosság, az orosz  sebezhetetlen nyerserő

vagy a német kitartó szorgalom, a déli temperamentum
vagy bármi más,  Vivien alaposan  felkészült fizikailag. Az
utolsó két hétben  lelkileg és szellemileg úgy dolgoztak
együtt edzőjével, mint a sziámi ikrek.  Köszönöm  Minden-
kinek, aki  segítette őket és gondolt is rájuk!

G.Németh Irén

Megszületett a világbajnokság első MAGYAR ARANYÉRME!

Kick-Box Utánpótlás Európa bajnokság - Olaszország/Lignano



20 Tököli Tüköréletképek

Summerfest - 2011


